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Milí čtenáři,
v prvním odstavci se budu věnovat roz -
voji a údržbě neviditelné infrastruktury,
jelikož se nachází většinou pod zem-
ským povrchem. Jedná se o síť vodo-
vodů a kanalizací v intravilánu města
a městských místních částí, včetně vo-
dojemu a čistírny odpadních vod. 

Kanalizační řady, alespoň některé,
jsou mnohem starší než řady vodovod-
ní. Vodovodní síť ve městě má stáří mezi
50-ti až 70-ti lety, některé velmi staré
kanalizace v centru města existují již ně -
kolik století. Ty nejstarší již neplní svoji
funkci, protože byly svedeny gravitačně
do řek Cidlina a Bystřice. Město Chlu-
mec nad Cidlinou je v současné době
druhým největším akcionářem akciové
společnosti VaK Hradec Králové, kde
počet našich akcií je okolo 5 %. Největ-
ším akcionářem je pochopitelně stoti-
sícový Hradec Králové, třetím v pořadí
je město Nový Bydžov. Následuje řada
dalších měst v hradeckém okresu, včet -
ně malých obcí. Celkem hradecký VaK
spravuje majetek 110-ti obcí. Majetek
VaKu a.s. HK je odhadnut v roce 2020
na 14.798.000.000 korun, v procen -
tuál ním vyjádření vodovody s vodoje-
my a úpravnami pitné vody tvoří 49 %
a kanalizace s čistírnami odpadních vod
51 % hodnoty majetku. Zde je nutné
podotknout, že vodovody jsou již ve
všech 110-ti obcích, ale kanalizace pou -
ze v desítkách obcí. Z toho ale plyne,
že provoz a kvalitní údržba kanalizač-
ních řadů a jednotlivých ČOV je pod-
statně dražší, než provoz vodovodů.
Vak a.s. HK má smlouvu o provozování
vodovodů a kanalizací s Královéhra-
deckou provozní a.s., která platí nájem
VaKu, který především z těchto peněz
a z peněz dotačních platí neustále mo-
dernizace těchto životadárných sítí. Je-
likož jsem členem investiční komise
VaK HK a.s, pochopitelně ostře sleduji,
jaké záměry se plánují k realizaci do
Chlumce nad Cidlinou.

Jednou z dobrých zpráv je, že v sou -
 vislosti se zrychlujícím se rozvojem měs -
ta již má VaK HK příslib dotace z Minis -
terstva zemědělství ČR na rekonstruk-
ci vodojemu. Hodnota investice bude
60 mi  lionů korun a kapacita vodojemu
včetně nové finální úpravy vody bude
dvoj násobná. Rekonstrukce by moh-

la začít v roce 2023. Další příjemnou
zprá  vou je, že v roce 2023 VaK HK in -
ves tuje do technologické rekonstruk-
ce chlu  mec ké čistírny odpadních vod
25 milionů korun, aby se i tímto způso -
bem zvýšila možnost vyčištění kapacity
odpadních vod podle stále se zpřísňu-
jících limitů na 6.500 – 7.000 ekviva-
lentních obyvatel. Nyní je zatížení ČOV
5.700 ekvivalentních obyvatel. Pojem
EO (ekvivalentní obyvatel) znamená
pře počet ze skutečně bydlících obyva-
tel zmen šeným koeficientem 0,8. To
znamená, že kapacita chlumecké ČOV
bude po roce 2023 vyčíslena takto:
5.600 : 0,8 = 7.000. To znamená, že
ka pacita ČOV bude v roce 2023 pro
7.000 skutečně zde bydlících obyvatel.
Bohužel tuto kapacitu silně snižují prů -
myslové podniky, nejvíce potravinář-
ského charakteru – ty máme ve městě
dva (o 750 EO). Takže s předpokláda-
ným růstem obyvatel do roku 2030 pře -
stane kapacita ČOV stačit. Bude muset
být realizována přístavba na „zelené
louce“ ke stávající ČOV. S tím opravdu
budeme muset počítat, protože jsme
zpracovali údaje, kdy opravdu může do -
jít ke zrychlení nárůstu obyvatel. Do fi-
nále totiž postupuje možnost výstavby
rodinných domů na Skalce, na Krašo-
vě, nad sběrnou kovů v ulici Palackého
a také bytových domů o kapacitě do
50 bytových jednotek v ulici Komen-
ského. K tomu zde může být do ně ko li -
 ka let zahájena výstavba bytových domů
v areálu bývalé rezonanční pily. Proto
budeme muset od silnějších investo-
rů požadovat spoluúčast financová-
ní, jeli kož si v současných cenách při-
pojení jed noho nového obyvatele (EO)
vyžádá částku 20.000 korun. Na této
částce se do budoucna bude muset po -
dílet VaK (50 %) a obec s develope-
rem (50 %). Když jsem u čísel, jako ob-
vykle v počátku nového roku zveřejním
demografické údaje našeho města. Po-
rovnám poslední dva roky:
1. V roce 2021 jsme měli 5452 trvale

přihlášených obyvatel, v roce 2020
jsme jich měli 5460, tedy jsme se
o 8 obyvatel zmenšili

2. Za rok 2021 se narodilo do chlu -
meckých rodin 62 dětí, v roce 2020
ale 71, tedy snížení porodnosti by-
lo o 9 novorozenců.

3. V roce 2021 zemřelo 76 osob, v ro -
ce 2020 pak 65 osob, tedy bohužel
o 11 starších osob je nás nyní mé-
ně. 

4. V roce 2021 se přistěhovalo do měs -
 ta 98 osob, odstěhovalo se 92 osob

5. V roce 2020 se přistěhovalo 154
osob, odstěhovalo se 86 osob.
Výchylka směrem v počtu obyvatel

je nyní směrem dolů, ale je malá. Vy-
slovuji naději, že s rozvojem bydlení pů -
jde demografická křivka rapidně naho-
ru. Jenom dodám, že počet obyvatel ve
městě je ve skutečnosti asi o 300 osob
vyšší, protože jsou zde lidé bez trvalé-
ho pobytu (v domově seniorů), v pro-
nájmech soukromých objektů.

Na 27. jednání zastupitelstva byla
vyslovena otázka, co s bezdomovci. Ně -
které naše obyvatele rozlítil článek v no -
vinách, že město pořídilo bezdomov-
cům maringotku, že je u ní nepořádek.
Situace je následující: neznám město
v Čechách, kde by byla možnost bez-
domovce bez porušení legislativy trva-
le vytlačit z města. To i první republika
v tomhle ohledu měla propracovanější
zákony s tvrdším dopadem na hříšní-
ka. Rada města dlouhodobě s pomocí
měst ské policie monitoruje lidi bez do -
mova a již před osmi lety jsme jim umís -
tili maringotku za město, aby se v centru
zdržovali co nejméně. Když neměli vů-
bec nic, o to více přespávali ve výklen-
cích veřejných budov (Klicperův dům,
školní jídelna, veřejné záchodky, budo-
va nádraží apod., kde budili pohoršení,
lidé se jich báli). Proto je většinový názor
rady města takový, že lepší je alespoň
částečně možné jejich zdržování se za
městem. Vytvoří-li se zde nepořádek,
měs to jednou za čas sem přistaví valník
a lidé z maringotky odpad naloží, tech-
nické služby jej odvezou. Je sice nelo-
gické, že řádně pracující obyvatel si li-
kvidaci odpadu zaplatí a bezdomovec
nikoliv, ale ze zákona oni dostávají ná-
rokové sociální dávky okolo 2.300 ko-
run pouze na přežití (strava…). Město
mimochodem také platí likvidaci sesbí-
raných odpadů z příkopů. Je to i ono
nutné zlo, tatím nevyřešeno. Najde-li se
ně kdo osvícený, kdo bravurně vyřeší
problém, co s bezdomovci, zatleskám.
Zkoušeli jsme je i zapojovat do úklidů
ve městě. Vzhledem k jejich vysokopro-
centní nespolehlivosti v osobním jedná-
ní náklady na jejich ostrahu a hlídání
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pracovního výkonu převyšují pozitivní
výsledek jejich odvedeného výkonu. 

Zastupitelstvo města doporučilo po -
řizovateli, kterým je Magistrát Města
Hra   dec Králové, přepracování původ-
ní zastavovací studie v lokalitě X1 (me -
zi ne   moc ni cí, Olešnicí a Františkem)
na plo še 10 hektarů. Oproti původní
platné studii byla vypuštěna parcelace
pozemků a částečně vyřešeno trasová ní
budoucích komunikací, které mohou
území zohlednit do efektivnější zá stav -
by rodinnými domy, protože v tělesech
ko mu  nikací mohou pak být vedeny po -
třebné inženýrské sítě. K tomuto zá-

měru do hluboké budoucnosti padla
řada při pomínek stávajících majitelů.
Bohužel i já zastávám názor, že mno-
ho majitelů na takto veliké ploše se
nikdy nemůže domluvit. Jediným řeše-
ním zefektivnění zástavby v lokalitě X1
se jeví postupné směny pozemků nebo
jejich prodeje me zi majiteli, kam se řa -
dí i město Chlu mec nad Cidlinou. Pro -
to se sice zde po stupně stavět bude,
ale nejprve podél ulice Palackého ne-
bo na hranci katastru s Olešnicí. Zasta -
vění středu území bude nejobtížnější.
Obdobně tomu bude i v dalších lokali -
tách ke stavění, kde je mnoho soukro-
mých vlastníků.

Až budete číst tyto řádky, bude snad
již ve vzduchu cítit předjaří. Zimu s vý-
jimkou sáňkujících dětí nemá asi nikdo
rád. Kéž by i ta vlna omikronu byla také
za námi a Covid bude poražen. Kéž by
i Rusové v čele s novodobým doživot-
ním carem Putinem přestali v naší ne-
bezpečné blízkosti harašit zbraněmi!
Kéž by nová vláda pracovala smyslu -
pně! Pak se svobodněji a zhluboka na -
dechneme. Všichni to potřebujeme ja-
ko sůl, protože nálada ve společnosti
osciluje okolo bodu mrazu. 

                    Ing. Miroslav Uchytil
                    starosta města
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ka, s.r.o., Ďáblická 791/89, 182 00 Pra-
ha 8, IČO: 45809712.
n Schvaluje znění výzvy, návrh smlou -
vy o dílo, hodnotící kritéria, členy ko-
mise a seznam uchazečů pro veřejnou
zakázku na dodavatele akce „Řady vo-
dovodní a kanalizační v lokalitě Kla-
druby“. 
n Schvaluje zvýšení ceny pronájmu
prostor budovy Občanského centra
s účin ností od 1. 1. 2022. 
n Schvaluje zvýšení ceny pronájmu
prostor Klicperova domu s účinností
od 1. 2. 2022 na základě předložené-
ho návrhu.
n Schvaluje realizaci nových aktivit
v Klicperově domě (kinoreklama, věr-
nostní karty pro návštěvníky kina) s jed -
nou úpravou uvedenou v zápise. 
n Schvaluje úpravu projektové do-
kumentace Multifunkčního zařízení pro
mládež Na Hatích v Chlumci nad Cid -
li nou (na základě podnětu skautů) dle
před loženého návrhu za cenu 81.070,- Kč
včetně DPH. 
n Schvaluje připojení se k meziná-
rodní kampani „Vlajka pro Tibet“ dne
10. března 2022.
n Schvaluje dodávku a montáž ka-
merového systému CCTV – 1 x static-
ká kamera fy HANSEC s.r.o., Labská
louka 668, 500 11 Hradec Králové,
IČO: 28819527 ke kontejnerům u PEN -
NY Marketu dle předložené cenové na-
bídky. 
n Ukládá tajemníkovi jednat ve věci
pořízení a umístění šesti kontejnerů na
kov ve městě. 

VÝPIS Z USNESENÍ 
27. ZASEDÁNÍ 

ZASTUPITELSTVA MĚSTA
konaného dne 26. 1. 2022

Zastupitelstvo města:
n Bere na vědomí, v návaznosti na
usnesení 4/21/21, předložené varianty
Územní studie Chlumec nad Cidlinou,
lokalita X1 Palackého u Olešnice a do -
poručuje pořizovateli k dopracování
variantu „B“ s úpravami uvedenými
v podkladech odboru správy majet ku
a investic pro 27. zasedání zastupitel -
stva. 
n Schvaluje prodej pozemku parc.
č. 1374/1, orná půda o výměře 401 m2

v k.ú. Lučice u Chlumce nad Cidlinou
BEST, a.s., se sídlem čp. 148, 331 51
Rybnice, IČO: 25201859 s kupní ce-
nou 150,- Kč/m2.
n Schvaluje uzavření kupní smlou-
vy na prodej spoluvlastnického podílu
ve výši 51 % na bytovém domě čp. 789
na pozemku st. 2135 v obci a k.ú. Chlu -
mec nad Cidlinou společnosti Bytové
družstvo Chlumec nad Cidlinou – B, se
sídlem Družstevní 764, Chlumec nad
Cidlinou IV, 503 51 Chlumec nad Cidli-
nou, IČO: 25937685 s kupní cenou ve
výši 218.670,- Kč. 
n Schvaluje bezúplatný převod po-
zemků mezi Královéhradeckým krajem
a městem Chlumec nad Cidlinou, kdy
Královéhradecký kraj (dárce) převede
z LV 2524 v obci a k.ú. Chlumec nad
Cidlinou do vlastnictví města Chlumec
nad Cidlinou (obdarovaný) pozemky

parc. č. 1435/6 o výměře 10 m2, ostatní
plocha – ostatní komunikace, 1435/7
o výměře 3 m2, ostatní plocha – ostatní
komunikace a 1435/8 o výměře 5 m2,
ostatní plocha – ostatní komunikace
v k.ú. Chlumec nad Cidlinou.
n Schvaluje, v návaznosti na usne-
sení rady 15/61/20, koupi pozemku
parc. č. 2639, vzniklého z pozemku
st. 674 na základě geometrického plá-
nu č. 2891-42/2021 o výměře 39 m2,
v k.ú. Chlumec nad Cidlinou s cenou
100,- Kč/m2.
n Bere na vědomí úpravu rozpočtu
na rok 2021, rozpočtové opatření č. 23
až 25. Příjmy se zvyšují o 3.594,05 tis. Kč,
výdaje se navyšují o 3.594,05 tis. Kč a fi -
nancování se nemění.
n Schvaluje úpravu rozpočtu na
rok 2022, rozpočtové opatření č. 1.
Příjmy se nemění, výdaje se navyšují
o 1.354,40 tis. Kč a financování se na-
vyšuje o 1.354,40 tis. Kč.
n Schvaluje poskytnutí daru ze Zdra -
votního fondu města Chlumec nad Cid-
linou pro děti a mladistvé ve výši do
25.000,- Kč ***** (příspěvek na osobní
pomůcky za období 1. 7. 2021 až
31. 12. 2022 pro syna *****), ve výši do
25.000,- Kč ***** (rehabilitace syna
*****) a ve výši do 44.400,- Kč *****
(cestovné do speciální školky, rehabi-
litace a rehabilitační pomůcky pro sy-
na *****).
                            Jana Jelínková
                            asistentka starosty
***** skrytá informace dle zákona číslo
101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů

VÝPIS Z USNESENÍ 
90. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 10. 1. 2022

Rada města:

n Schvaluje, v návaznosti na usne -
se ní zastupitelstva 6/26/21, podmínky
draž by pozemku parc. č. 1430 v k.ú.
Chlumec nad Cidlinou pořádané měs-
tem Chlumec nad Cidlinou.
n Schvaluje uzavření předložené
smlou vy o uzavření budoucí smlouvy
o zřízení věcného břemene (SO 401
Světelné signalizační zařízení křižovat-
ky K1 Pražská – Kozelkova / Klicpero -
va – Palackého) mezi Zařízení služeb
pro Ministerstvo vnitra, IČO: 67779999
a městem Chlumec nad Cidlinou. 
n Schvaluje zadání zakázky „Úpra-
va a rozšíření stávajících komunikací
před hřbitovem v Chlumci nad Cidli-
nou“ společnosti NOVOSTAV KOMU-
NIKACE a.s., Hradec Králové, Střelec-
ká 672/14, IČO: 28812875.
n Schvaluje zadání zakázky „Interiér
městského úřadu 2. NP – nábytek“ spo -
lečnosti VERSO MB s.r.o., Mladá Bole-
slav II, Husova 237, IČO: 26451981.
n Schvaluje podání žádosti o dotaci
z DT Královéhradeckého kraje na rea -
lizaci projektu „Autobusová zastávka
v Lučicích, Chlumec nad Cidlinou“.
n Rozhodla nevypisovat konkurzní
řízení na funkci ředitele/ředitelky pří -
spěv kové organizace Školní jídelna,

Chlumec nad Cidlinou, Smetanova 115,
503 51 Chlumec nad Cidlinou IV a pro -
dloužit tak funkční období současné ře-
ditelky na dalších 6 let.
n Schvaluje Memorandum o dekla-
rování veřejného zájmu, vzájemné spo -
lupráci a podpory v oblasti ochrany ži-
votního prostředí v lokalitě ložiska
štěrkopísku Lohenice IV.
n Schvaluje poskytnutí příspěvku ze
Zdravotního fondu města Chlumec n. C.
pro děti a mladistvé ve výši do 20.000,- Kč
***** (rehabilitace a nákup zdravotních
pomůcek pro syna *****), ve výši do
8.000,- Kč ***** (rehabilitace syna *****)
a ve výši do 12.000,- Kč ***** (rehabili -
tace pro syna *****). 

VÝPIS Z USNESENÍ 
91. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 31. 1. 2022

n Schvaluje finanční vztah na rok
2022 se zřízenou příspěvkovou organi-
zací Mateřská škola U Zámku, Chlumec
nad Cidlinou, Poděbradova 636/IV.
n Doporučuje ředitelce Mateřské
ško ly U Zámku, Chlumec nad Cidlinou,
Poděbradova 636/IV přidělit zakázku
malého rozsahu na akci „Nákup elek-
trické pece“ firmě GASTROSERVIS –
HOFMAN s.r.o., Lázně Bělohrad, Pro-
střední Nová Ves 22, IČO: 26013011.
n Schvaluje, v návaznosti na usne-
sení 3/90/22, pronájem částí pozem-

ků parc. č. 281, 549/2, 715/1, 1351/1
a 1417/31 v k.ú. Chlumec nad Cidli-
nou, každý o výměře 1 m2, pro umístě-
ní kontejnerů na textil, firmě DIMA-
TEX CS, spol. s r.o., IČO: 43224245 se
sídlem Stará 24, Svárov, 460 01 Stráž
nad Nisou na dobu neurčitou s třímě-
síční výpovědní lhůtou s nájemným
1.000,- Kč/rok. 
n Schvaluje, přenechání pozemků
parc. č. 751, 764/3, 766/9 a 819/2
v k.ú. Pamětník na základě žádosti
Farma Cattle s.r.o. Martinu Diviškovi,
IČO: 42232350, Zimova 558, Chlumec
nad Cidlinou IV, 503 51 Chlumec n. C.
n Schvaluje uzavření Smlouvy o bu -
doucí smlouvě o zřízení věcného bře-
mene a dohodu o umístění stavby č.
IV-12-2023189/VB/01 (Chlumec n/C,
p.č. 882/46, rozšíření knn) mezi měs-
tem Chlumec nad Cidlinou a ČEZ Dis-
tribuce, a.s., IČO: 24729035 za cenu
29.200,- Kč + DPH.
n Schvaluje zprávu o hodnocení na -
bídek, pořadí uchazečů a zadání zakáz-
ky „Svoz a nakládání se směsným ko-
munálním odpadem města Chlumec
nad Cidlinou“ společnosti Marius Pe-
dersen a.s., Průběžná 1940/3, 500 09
Hradec Králové, IČO: 42194920.
n Schvaluje zprávu o hodnocení na -
bídek, pořadí uchazečů a zadání zakáz-
ky „Svoz a nakládání se separovaným
odpadem města Chlumec nad Cidli-
nou“ společnosti FCC Česká republi-

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
A RADY MÌSTA

V loňském roce 2021 bylo uzavřeno v matričním obvodu
Městského úřadu Chlumec nad Cidlinou celkem 99 sňatků,
což je stejný počet jako v roce 2020.

Z tohoto celkového počtu 99 svateb bylo uzavřeno:
§ v mramorovém sále 

zámku Karlova koruna                       – 30 sňatků 
§ v zámecké zahradě                              – 2 sňatky
§ v obřadní síni MěÚ Chlumec n. C.       – 13 sňatků
§ soukromá zahrada 

v Chlumci nad Cidlinou                      – 1 sňatek
§ penzion Alwin                                      – 35 sňatků
§ Loreta                                                  – 7 sňatků
§ Chlumec nad Cidlinou, 

část Pamětník – 
na břehu starého písníku                   – 1 sňatek

§ Nové Město – bažantnice V Luhách   – 8 sňatků
§ Kosice – areál STAVOKA – u srubu   – 1 sňatek
§ Lišice                                                  – 1 sňatek

Uzavřeno bylo 6 církevních sňatků:
Římskokatolická církev:        1 sňatek 
Náboženská společnost českých unitářů: 2 sňatky
Církev československá husitská: 1 sňatek
Starokatolická církev:            1 sňatek
Apoštolská církev:                  1 sňatek

V loňském roce byly uzavřeny 3 sňatky s cizinci:
1x státní občan Německa
1x státní občan Slovenska
1x státní občan Ukrajiny

Ivona Uchytilová, matrikářka

Sňatky v roce 2021
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Níže v textu zasílám zprávu o opakovaných deratiza-
cích, které periodicky provádí zaměstnanci Královéhradec-
ké provozní a.s. na území našeho města. Domnívám se, že
to je velmi moudrý text, ze kterého bychom si měli vzít po-

učení. Biologický odpad z nespotřebovaných pokrmů NE-
PATŘÍ do záchodové mísy!

Ing. Miroslav Uchytil
starosta 
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Deratizace všech obcí, spadajících do majetku Vodovo-
dů a kanalizací Hradec Králové a.s. ve správě Královéhra-
decké provozní a.s., se provádí dle Zákona o vodovodech
a ka nalizacích dvakrát ročně a to vždy na jaře a na podzim.
Na deratizaci se vynakládají značné finanční prostředky v řá -
du stovek tisíc korun. Při aplikaci nástrahy do kanalizace po -
užíváme pokaždé jiné označení šachty barevnou tečkou. Podle
této tečky jsme schopni jednoduše zkontrolovat den i místo
deratizace. Při deratizaci používáme dva druhy trávicích
prostředků (granulí), které nyní nahrazujeme účinnějším
a lépe stravitelným „zrním“. Velkým problémem pro ka-
nalizaci a deratizaci jsou zbytky jídla, které se do-
stanou do kanalizace. Nakrmení potkani pak vlastně

nemají chuť na nástrahu. Deratizační práci ztrpčují
a znehodnocují také drtiče odpadků používané v ku -
chyních. Potkani mají poté v kanálech dobré pod-
mínky k životu, a tak zcela vyhubit potkany je vlastně
téměř nemožné. Tímto chci apelovat na občany, aby
nesplachovali biologický odpad a veškeré hygienic-
ké potřeby, které do kanalizace nepatří. Dále bych rád
upozornil i majitele nemovitostí, že dle Zákona o ochraně
ve řejného zdraví 258/2000 Sb. § 57 jsou povinni provádět
běžnou ochrannou deratizaci při zvýšeném výskytu hlodavců
na jejich pozemcích a v domech.

Radim Dus,
Královéhradecká provozní, a.s.

DERATIZACE veøejné kanalizace

Jitko, co Tě znám, pracuješ s dět-
mi. Kde bereš nápady a inspiraci? 

S dětmi pracuji již hodně dlouho. Je
to i pro mě opravdu neuvěřitelná řád-
ka let a pamatuji si, že jsem o svém po -
volání měla jasno již na základní ško-
le. Pedagogický obor jsem vystudovala
s různými přestávkami, protože jsem se

věnovala výchově svých dětí, ale od prvo -
počátku jsem se zabývala volnočasovým
vzděláváním. Narodila jsem se v Hrad-
ci Králové, ale již od roku 1984, kdy jsem
se přestěhovala s rodinou do Chlumce,
pracuji v chlumeckém domě dětí a mlá -
deže. Z Chlumce pochází moje mamin -
ka, jezdila jsem tedy do Chlumce k ba-

bičce na víkendy a na prázdniny, ale to
jsem ještě netušila, že budu v Chlumci
žít a pracovat natrvalo. A vůbec toho
nelituji.

Za tu pěknou řádku let, kterou jsem
strávila nepřetržitou prací s dětmi, jsem
prožila mnoho pěkného. Seznámila
jsem se také s řadou obětavých lidí, kte-
ří se ve volném čase či dokonce během
své dovolené věnovali či věnují dětem
v kroužcích či na táborech. Zejména
z táborů mám nezapomenutelné zážit-
ky, které bych v jiném povolání jen stě-
ží zažila. 

2 otázky pro…
Jitku Koulovou, øeditelku Domu dětí a mládeže

V průběhu krátkého povídání s osobnostmi spjatými s Chlumcem
nad Cidlinou bychom vám rádi přiblížili jejich názory, přání a pohled
na svět. Vnímáme je jako důležité a inspirující podněty pro každoden-
ní práci v našem městě. Velmi nás těší, že pozvání přijala i Jitka Kou-
lová, ředitelka Domu dětí a mládeže v Chlumec nad Cidlinou.

Musím říci, že mě práce s dětmi stá -
le baví, a to i když jsem nucena zabý-
vat se méně příjemnou dokumentací
a papírováním, to mě baví čím dál mé-
ně. Určitě je to hlavně tím, že mám spo -
lečně s kolegyněmi i kolegy moc krásný
pocit, když jsou děti spokojené a mají
radost z toho, čemu se věnují. Bonusem
pro nás všechny je pak to, že některé
hodně šikovné děti dosáhnou s pomocí
obětavých vedoucích krásných, zejmé-
na sportovních výkonů, které je určitě
těší, a rodiče jsou na ně právem pyšní.
Navíc si všichni uvědomujeme, že po-
kud děti u volnočasových zálib a koníč-
ků vydrží, stanou se často hodnotou,
která je bude provázet možná i celý ži-
vot. A to je moc důležité. 

Ráda bych také zmínila to, že mám
to štěstí pracovat s lidmi, kteří jsou nad-
šenci ve svých oborech, práci s dětmi
mají rádi a obětavě se jí i přes součas-
né aktuální epidemické problémy stále
věnují a chtějí věnovat. A toho si moc
vážím, není to vůbec samozřejmé.

A nápady a inspiraci? Čerpám je ze
svého okolí, vnímám a poslouchám dě -
ti i rodiče, sleduji společně s kolegyně-
mi trendy a aktuální zájmy dětí, sleduji
nabídku jiných organizací, a hlavně vy-
cházím z poptávky a zájmu zdejších dě -
tí i rodičů. Někdy se však stane, že bych
si přála nový kroužek, mám nadšeného
vedoucího, ale zájem o něj není. To je
vždy zklamání. 

Máme za sebou poměrně náročný
rok, kde bereš energii pro práci?

Nejen loňský rok, ale již i ten před-
chozí, byl náročný a hodně jiný než ro-
ky minulé. Ano, byla to pro mne a nejen
pro mne nová zkušenost a hlavně ne-
příjemná a vyčerpávající práce. Nikdo
z nás takovouto dobu ještě nezažil.

Obtížně se plánovala nějaká činnost,
když jsme neznali podmínky, za jakých
bude probíhat, a jestli se vůbec bude
mo ci uskutečnit. Neustálé změny a nová
nařízení nám komplikovaly jakoukoliv
práci. Za takové situace mě i mé kolegy
práce opravdu často nepříliš těšila.

Ale opět zde musím s uspokojením
a s obdivem uvést, že díky společné po-
zitivní náladě a chuti přečkat tu nepří-
jemnou covidovou dobu se nám poda-
řilo vše přečkat a znovuotevřít v květnu
loňského roku většinu kroužků, od zá-
ří pak s výjimkou dvou všechny. Z toho
mám velkou radost, to mi dodává ener -
gii i pocit uspokojení i naděje, že bude
snad už někdy lépe. A jsou to opět ti
vedoucí, kteří vše vydrželi, dobrovolně
snášeli ty nepříjemnosti a v neposlední

řadě riskovali i své zdraví. Moc jim za
to děkuji. 

A kde beru energii? Velikou radost
mi poslední čtyři roky dělají moje čtyři
krásná vnoučata, tři holčičky a jeden
kluk, nejstarší již skoro pětileté. Je nád-
herné sledovat, jak rostou a něco nového
se učí. Stále si ještě zvykám na to, když
na mě volají „babičko“. Snažím se jim vě -
novat hlavně o víkendech, kdy mám ví-
ce času. K mým zálibám vždycky patřilo
šití a ruční práce, nyní tedy moc ráda ši-
 ji právě na vnoučata. Velmi ráda lyžuji
a cestuji, i když to se mi v po slední době
moc nedaří. Odpočívám nej raději s pěk -
nou knihou, naposledy jsem jedním de -
chem přečetla neobvyklou a zajímavou
tetralogii Geniální pří telkyně. 

I když je dnešní doba složitá, pevně
věřím, že už bude lépe.

Jitka Koulová

Děkuji za rozhovor a přeji hod -
ně energie do další práce. 

Vladan Kárník

Svozy separovaného odpadu od bøezna 2022

PLASTY (žlutá) – DRUHÁ středa v měsíci:
(9. 3., 13. 4., 11. 5., 8. 6., 13. 7., 10. 8., 14. 9., 12. 10., 9. 11., 14. 12. 2022)

PAPÍR (modrá) – TŘETÍ středa v měsíci:
(16.3., 20.4., 18.5., 15.6., 20.7., 17.8., 21.9., 19.10., 16.11., 21.12.2022)

Bc. Ladislava Zemanová
referentka správního odboru
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Mobilní Rozhlas? Česká obec?
Vážení spoluobčané,

již 2 roky máte možnost využívat mobilní aplikaci Česká
obec, díky které se k vám prostřednictvím mobilního telefo -
nu dostá vají informace o dění v našem městě.

V současné době jsme spustili další aplikaci Mobilní Roz -
hlas. Každá z nich je jiná jak co do vzhledu, tak do funkč-
nosti. Obě vám však poskytnou základní přehled o dění ve
městě a možnost zpětné vazby směrem k radnici.

Na následujících stránkách vám přinášíme informace
o jed notlivých aplikacích a je pouze na vás, kterou si v přípa -
dě zájmu vyberete.

Do budoucna chce město provozovat aplikaci pouze jed -
nu, podle toho, která bude občany více využívána.

Děkujeme všem, kteří mají zájem z Chlumce tvořit lepší
místo pro život!

Miroslav Uchytil, starosta

» Novinky z úřadu přímo do telefonu.

Upozornění na krizové situace a omezení – výpadky energií ížící se

vichřice, dopravní uzavírky, atd.

Pozvánky na sportovní a kulturní akce.

Snadn nahlašování zá e městě přes obecní aplikaci.

Důležitá zpráva vás zastihne, ať už jste kdekoli.

» , bl

»

» é vad v

»

» Přes webovou stránku

www.chlumecnadcidlinou.mobilnirozhlas.cz.

Přes mobilní aplikaci Rozhlas.» Mobilní

V registrační procesu si můžete nastavit,

jak informace vás zajímají.

Vaše údaje budou v bezpečí v souladu s

obecným nařízením o ochranně osobní údajů.

é

GDPR –

ch

Co vám přinese registrace do Mobilního Rozhlasu?

Jak se zaregistrovat?

Registrace je zdarma!

Mobilní Rozhlas

Město Chlumec nad Cidlinou spustilo do provozu užiteč -
nou pomůcku pro vaši rychlou a pohodlnou informovanost
o dění ve městě Chlumec nad Cidlinou o důležitých informa -
cích, uzavírkách, poruchách, povinnostech plateb apod. 

Součástí aplikace je i Kalendář událostí či modul Hláše -
ní závad.

Informace se do aplikace automaticky stahují v časo -
vých intervalech několikrát denně přímo z webových strá-
nek města.

Zkrátka aplikaci Česká Obec stačí nainstalovat zdarma
do svých telefonů (Android nebo iPhone) spustit a vyhledat
„Chlumec nad Cidlinou“. Potom už budou automaticky cho -
dit upozornění a nové informace přímo do oznamovací lišty
telefonu.

Aplikaci Česká Obec stahujte buď přes GooglePlay ne -
bo App Store.

Modul Hlášení závad:

V aplikaci naleznete možnost zpětné vazby směrem
k úřadu.

Vidíte nedostatek v našem městě, například černou sklád -
 ku, nesvítící veřejné osvětlení, či jiný nedostatek, jednodu -
še kliknete v aplikaci ve spodní liště na Hlášení závad, kde
se otevře jednoduchý formulář který vyplníte, přidáte fo -
tografii závady, přidáte lokalizaci buď přímo na místě, nebo
vyberete na mapě, a to přidržením prstu na místě závady
a dáte odeslat. 

Hlášení ve formě emailu přijde na městský úřad, kde
bu de řešen. 

Důležité upozornění: 

Pokud si aplikaci nainstalujete, zkontrolujte v Nastavení
telefonu – aplikace – zapnutí upozornění na již nainstalo -
vanou aplikaci Česká Obec!!! 

Mobilní aplikace má velikost 4,56 kB, což zabere mini -
mální místo v paměti mobilního zařízení. Na nové události
jste upozorněni prostřednictvím notifikací (upozornění) a na
požadavek si načte pouze vybraný příspěvek, který město
zadá. Je tedy šetrná k baterii i mobilním datům.

Mobilní aplikace Česká Obec
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Přehled vybraných hodnot 
pro leden 2022

Rychlost větru

Maximální hodnota:
                   5,5 m/s     17. 1. 2022

Náraz větru

Maximální hodnota:
                 11,4 m/s     17. 1. 2022

Srážky

Maximální denní úhrn:
                 10,2 mm       4. 1. 2022

Celkový úhrn:
                 16,8 mm

Teplota

Minimální hodnota:
                    -7,1 °C       7. 1. 2022

Průměrná hodnota:
                     0,5 °C

Maximální hodnota:
                   11,2 °C       1. 1. 2022

Relativní vlhkost

Minimální hodnota:
                    69,9 %       7. 1. 2022

Průměrná hodnota:
                    92,6 %                      

Maximální hodnota:
                    99,9 %       2. 1. 2022

Atmosférický tlak

Minimální hodnota:
              992,2 hPa       4. 1. 2022

Průměrná hodnota:
            1021,3 hPa                      

Maximální hodnota:
            1038,8 hPa     13. 1. 2022

Meteostanice Chlumec n. Cidlinou
náměstí

Data jsou pouze do 23. ledna 2022 – meteostanice je od té doby odpojena
z důvodu rekonstrukce budovy městského úřadu.

Zdroj dat:          http://moje.meteo-pocasi.cz/chlumec-nad-cidlinou-namesti/

Slovo 
šéfredaktorky
Je tu konec února 
a s ním velmi oblíbený
lidový svátek masopust.

Ten začínal po Třech králích a trval
až do Popeleční středy, záleželo na
termínu Velikonoc. Zvláště několik
posledních dní tohoto období bylo
pro lidi v minulosti oficiálním svát-
kem hodování, během kterého bylo
třeba se dosyta najíst. Pak následo-
val dlouhý čtyřicetidenní půst. V do-
bě masopustu se na královském
dvoře konaly hostiny, ve městech
tancovačky, na vesnici vepřové hody.
Těm, kdo se slávy nezúčastnil, se
posílala bohatá výslužka, která vět-
šinou obsahovala ostatky, huspeni-
nu, klobásy, jelítka, jitrnice, ovar,
škvarky.
Konec masopust ohlásil v noci před
Popeleční středou ponocný zatrou-
bením na roh a rychtář všechny vy-
zval k rozchodu. Druhý den (na Po-
peleční středu) se naposledy konzu-
movaly mastné rohlíky s kávou nebo
mlékem, dopoledne ještě byla povo-
lena kořalka. Oběd však už byl přís -

ně postní, což většinou bývala čočka
s vajíčkem, sýr, chléb, vařená kru pi -
ce, pečené brambory.
V některých regionech je součástí
oslav obřadní průvod masek, který
obchází s muzikou vesnice. Tento
akt konají zvlášť vypravené skupiny
lidí ve specifickém ustrojení a se
specifickým chováním, mající dlou-
hou tradici. Mnohde se vybírá do
košíku kořalka, vejce, slanina, kobli-
hy nebo Boží milosti. Ty jsou pozdě-
ji společně konzumovány v hospodě
během večerní zábavy. V některých
obchůzkách se dostává do ústřední
role tanec, především obřadní tance
mladíků.
Pátrala jsem i po původu slova ma-
sopust. Je to slovo složené a může-
me si ho vyložit jako „opustit maso“
nebo „upustit od masa“. Jazykovědci
ale tvrdí, že vztah tohoto slova k vý-
razu půst je ale jen zdánlivý, jde 
o pouhou podobnost. Lépe je vysvět -
 lit ho jako „být pevný v odříkání“ čili
„postit se.“
V dnešní době se masopust koná
hlavně o víkendu, ale dříve trval od
čtvrtka do úterý. Držel se hlavně
tučný čtvrtek, taneční neděle a ma-

škarní úterý. Od tučného čtvrtka do
úterý začínaly oslavy časně ráno za-
bíjením prasete. Hospodář přečetl
ortel vepře, jeho poslední vůli a až
poté mohl být zabit. V bohatších ro-
dinách si v tento den připravovali
vepřovou pečeni s knedlíkem a ze-
lím, kterou zapíjeli pivem. Pro změ-
nu chuti se smažily koblihy. Lidové
veselí vyvrcholilo převlékáním za
maškary, které na vsi obcházely 
v průvodech dům od domu. Říkáva-
lo se, že o tučném čtvrtku mají lidi
jíst a pít co nejvíce, aby byli celý rok
při síle. Masopustní karnevalové
průvody masek chodí nejméně od
13. století, původ ale sahá až před
náš letopočet. Název karneval po -
chá zí z Itálie a doslova znamená
sbohem, maso.
K masopustu, tak jako k jiným lido-
vým svátkům, se váže řada lidových
pranostik a rčení. Vybrala jsem pro
vás alespoň některá z nich.
Konec masopustu jasný – len krás-
ný. Krátký masopust – dlouhá zima.
Ma sopust na mrazu, přijde někdo 
k úrazu. Jaké jest masopustní úterý,
taková bude Veliká noc.

Mgr. Milena Komárková

Jeho pytlácká vášeň šla tak
daleko, že zastřelil a snědl poš-
tovního holuba s důležitým sdě-
lením.

S otravou alkoholem nikdo
z nás nepočítal. Šlo jen o sázku „jeden zajíc – jeden rum.“
V životě se v naší obci nestalo, že by ně kdo sám nastřílel to -
lik zajíců.

Nemohl jsem předpokládat, že se manželka topí, neboť
křičela úplně normálně.

K úrazu turisty došlo pádem do hladomorny, o jejíž ko-
laudaci se od roku 1277 nikdo nestaral.

Viděl jsem, že skočila do vody, i to, že po vynoření má
jinou barvu hlavy než před tím. Na pomoc jsem však nešel,

protože nic nevolala a protože moje stará povídala: „Čím si
tu palici napajcovala, že jí to tak strašně pouští?“

Poškozený se mi na dálku pohyboval pořád mezi stěra -
čem a volantem, pak zblízka mezi předními koly a pak už
vů bec ne.

Vzhledem k poruše na blikačích jsem znamení o změně
směru jízdy dával paží. Teprve po kolizi jsem si povšiml, že
jsem opomněl stáhnout okno.

Když jsem na něj dupnul, skutečně jsem nějaké křupnutí
zaslechl, ale řekl jsem si, že víc žeber by jistě udělalo hluk
větší, a tak jsem tomu nevěnoval více pozornosti.

Skočil z mostu do vody a ani přes několikerou výzvu se
nevynořil.

Mgr. Věra Teplá a Zdeněk Hataš

Ze soudních síní a pøedsíní 
minulého století



NAPSALI NÁMNAPSALI NÁM

Ú
N

O
R

 2
02

2

13

NAPSALI NÁMNAPSALI NÁM
C

H
LU

M
E

C
K

É
 L

IS
T

Y

12

V budově bývalé školy ale život ne-
utichl. Dnes zde můžeme najít spole-
čenskou místnost s kuchyňkou, která
se dá pronajmout k různým oslavám

a společenským akcím. Jedna z dalších
místností slouží dětem jako klubovna.
Kapela Morte Forte zde má zkušebnu
a další prostory se ještě upravují.

V rodinných pokladech jsme obje-
vili zajímavý svazek osnov pro lučic-
kou školu na rok 1931. Nebudeme vy-
pisovat jednotlivé předměty a obsah
učiva. To by vás určitě nebavilo. Zamě-
říme se, co všechno žáci dříve museli
umět, a na vás je, abyste posoudili, zda
něco z toho minula dnes děti nepo-
strádají.

Od počátku se děti seznamovaly se
zahradnickými a štěpařskými pracemi,
a dokonce se učily i včelařit. Vlastno-
ručně vypěstovanou mrkev nebo jabl-
ka pak děti dostávaly ke svačině celou
zimu.

Předmět Ruční práce se zdá být
hodně praktický a tenkrát byl už od za -
čátku školní docházky dělen na chlap -
ce a dívky zvlášť. Zatímco chlapci se
učili přišívat knoflíky, udržovat svůj
oděv a obuv v čistotě, dívky si svůj
oděv už uměly opravit, látaly punčochy
nebo se učily šít košilky pro nemluvňa -
ta. Kluci se museli naučit také vyrábět
jednoduché pomůcky na vyučování,
odlévali ze sádry hlavičky k loutkám,
vyráběli párátka, košťata, ramínka, síť-
ky na motýly nebo rohože ze slámy.
Děvčata se zatím věnovala konzervová -
ní zeleniny a ovoce, naučila se správně
prát a žeh lit prád lo, vyšívat ornamenty
a samozřejmě šít košile, zástěry, ubru-
sy a další. Děti zkrát ka byly připraveny
do života velmi prak ticky a dnes by se
mohly stát některé činnosti z tehdejších
osnov také alespoň inspirací pro sou-
časné učitele. Určitě by to dětem neby -
lo na škodu!

Hodně nás zaujala témata Občan-
ské nauky a výchovy. Zde jen pár té-
mat z tohoto předmětu:

Alkoholismus a jeho následky
Miluj bližního!
Dobře čiň těm, kteří ti ublížili!
Nepohrdej chudými
Peníze a peněžní ústavy
Moje vkladní knížka
Nepijte lihoviny
Kouření škodí
Tématem a heslem Konej dobro

skutky, ne slovy! se s vámi loučíme!

Použitá literatura: 
Kronika obce Lučice, internet, paměti

žáků lučické školy
Mgr. Věra Teplá 
a Zdeněk Hataš

Měsíc únor nám sice slibuje, že když
je teplý, bude studené jaro a teplé léto.
Leží-li kočka v únoru na slunci, jistě po-
leze v březnu za kamna. Pranostik na
únor je mnohem víc, ale jisté je, že jaro
už pomalu ťuká na dveře.

Dnes ještě necháme kola odpočívat
a vydáme se pěšky do nedalekých Lu-
čic. Určitě si sami zvolíte jednu z mno-
ha cest, kterou se dá do této malé ves-
ničky dojít.

Můžete si prohlédnout kostel sv. Be -
nedikta a dřevěnou zvonici z počátku
16. století. V původním lučickém mlý-
ně určitě stojí za návštěvu starožitnictví.
Třeba zrovna právě tam objevíte něja-
ký skvost, který vám učaruje. Potom už
musíte další návštěvu Lučic absolvovat
autem. O těchto stavbách jsme již dříve
psali podrobněji, pozornost si však za-
slouží také objekt uprostřed návsi. Ne-
ní sice stavebně tak zajímavý, ale jeho
poslání bylo opravdu důležité! Jedná
se o vzdělávací zařízení, kam musely
chodit děti od útlého věku. Už jste urči -
tě poznali, že se jedná o budovu míst-
ní školy.

Než mohlo vyučování na této škole
začít, učilo se všelijak. V archivu z roku
1713 jsme objevili záznam, že nějaký
pan Jan Hendrich Maisner vedl v Lu-
čicích výuku. K ruce měl školního po-
mocníka. Tenkrát ještě školní výuku

navštěvovaly děti dobrovolně. Až tepr-
ve od roku 1774 se díky Marii Terezii
stala školní docházka povinnou. Tak
všechny lučické děti od svých šesti let
docházely do Chlumce nad Cidlinou,
aby se naučily číst, psát a počítat. Moc-
ná příroda ale častými záplavami ztě-
žovala dětem cestu za vzděláním. Proto
se v roce 1876 rozhodlo, že v hostin-
ci čp. 33 v Lučicích bude zřízena škol-
ní třída a byt pro pana učitele. Stal se
jím na tři roky František Topič. Obec
měla již dříve v úmyslu postavit samo-
statnou budovu školy a od nápadu k či-
nu nebylo daleko. Rok 1879 byl důle-
žitým mezníkem pro vzdělávání dětí
v Lučicích. Na jaře se začalo se stavbou
a ještě týž rok 9. září bylo v jednotřídní
škole s bytem pro učitele zahájeno vy-
učování pro děti z Lučic a Pamětníka.
Dětí stále přibývalo, velikost školy pře-
stala vyhovovat, proto v roce 1884 pro-
běhla přístavba druhé třídy. Po celou
dobu provozu školy se používaly ven-
kovní záchody v dřevěných boudách na
dvoře a voda se brala ze studny. Třídy
se vytápěly kamny na tuhá paliva. Rá-
no zatápěl pan učitel a o přikládání se
pak starala určená služba. Neposlušná
dítka se posílala do kouta na hanbu
nebo přišla na řadu rákoska. Trestalo
se hned a účinek se dostavil mnohem
rychleji. Myslíte, že by to v současné

škole nebylo někdy lepší než poznám-
ka v žákovské knížce? Děti se tenkrát
ani doma nepřiznaly, že je pan učitel
vytahal za ucho nebo za vlasy. Mohly
totiž od rodičů schytat další „výplatu“.
Hodně se využívalo vyučování v příro-
dě. Stačilo vyběhnout na hřiště, k Cid-
lině, do zahrady a žáci mohli na vlastní
oči vidět a prožít si to, co městské děti
znaly jen teoreticky. Po vyučování se
hrály kuličky, na schovávanou a spous-
tu her, které už dnešní děti neznají. By-
la to krásná doba! A což teprve v zimě!
Nemuselo se pracovat na poli, tak hu-
rá na rybník se šlajfkama nebo na ko-
pec sáňkovat.

Dnešní starší „absolventi“ lučické
ško ly na svoje školní léta vzpomínají
už jen s úsměvem. Zážitků měli spous-
tu, ani bychom je všechny nevypsali.
Když máme tu zimu, uvedeme aspoň
je den zimní. Tenkrát vymysleli velké
dobrodružství. Se sáňkami čekali ti od-
vážnější na autobus od Chlumce. Po-
kud měl řidič dobré srdce, zapojil za
autobus sáňky, děti utvořily vláček a tak -
to dorazily až do Štíta. Pan řidič jel po-
malu, cestující bez reptání přijali malé
zpoždění s klidem a děti byly štěstím
bez sebe. Ve Štítě se „vlak“ odpojil a če -
kal na zpáteční jízdu, kdy se autobus
vracel ze Strašova zpět na Chlumec.
Dnes už by to opravdu nešlo. I venkov-
ský pan učitel se měl v zimních měsí-
cích taky dobře, protože v době zabíja-
ček dostával „výslužku“. Rodiče dětí se
vzájemně předháněli, kdo pošle větší
jitrnici, více ovárku, prdelačky nebo ma -
sa. O posvícení zase dostával pan učitel
koláče a další pamlsky.

Lučickou školu vystřídalo po dobu
fungování více než 40 učitelů, nejdéle
zde vyučoval pan řídící Karel Zubatý.
Budova školy se stále modernizovala,
v roce 1961 do ní byl zaveden domácí
vodovod, přesto se pomalu blížil konec
existence lučické školy. Školním rokem
1970/71 končí vzdělávání tady v obci
pro nízký počet školáků. Paní učitelka
Jarmila Bydžovská rozdala poslední vy-
svědčení. V následujícím školním roce
by vyučovala pouze 12 dětí ve čtyřech
ročnících a to se opravdu nevyplatí.

Lučická škola
vycházka po okolí

Budova bývalé lučické školy

Žáci lučické školy

Učební osnovy z roku 1931
Vysvědčení žákyně školy v Lučicích
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obec                                             místo pokladniček   vybraná částka

Chlumec nad Cidlinou                     farnost 1                    5 530

Chlumec nad Cidlinou                     město (celkem Chlumec nad Cidlinou 126 583 Kč) 20                105 192

Chlumec nad Cidlinou – Kladruby    město, místní část 1                    4 498

Chlumec nad Cidlinou – Lučice       město, místní část 1                    7 655

Chlumec nad Cidlinou – Pamětník   město, místní část 1                    3 708

Děkujeme Vám za pomoc lidem v nouzi.

Tøíkrálová sbírka 2022
Oblastní charita Hradec Králové

Hradec Králové 26. ledna 2022

Vážení přátelé Tříkrálové sbírky,

dovolte, abych Vám upřímně poděkoval za pomoc při orga -
nizaci Tříkrálové sbírky 2022. Výtěžek letošní lednové sbírky
činí 1 602 081 Kč ze zapečetěných kasiček, plus k aktuál -
nímu datu dalších 100 606 Kč z on-line darů (možné při-
spívat až do 31. 1. 2022).

Finanční prostředky z Tříkrálové sbírky jsou pro naše pro-
jekty a služby velmi důležité. Stejně důležitou vnímám však
i lidskou rovinu sbírky. Ta letos předčila veškerá očekávání.
Byla o dobrých skutcích a laskavých srdcích. Byla o odvaze,
na sazení, o naději.

Jsem velmi vděčný Vám malým i velkým koledníkům,
prů vodcům, pracovníkům z obecních i městských úřadů, du -
chovním, pedagogům a dalším ochotným lidem, kteří nám
pomohli v této tak těžké době Tříkrálovou sbírku usku-
tečnit.

Moc bych přál nám všem, aby nás v tomto roce čekaly
šťastnější a lepší dny, aby situace byla příznivá pro jakékoliv
aktivity a setkávání, pro klidný a radostný život.

Výtěžek Tříkrálové sbírky 2022 podpoří Hospicovou péči
o nevyléčitelně nemocné a jejich rodiny v domácím prostředí,
přípravné práce pro výstavbu lůžkového hospice, odborné
sociální poradenství v těžkých životních situacích, provozně
technické zázemí pro sociální služby a zdravotní péči, dále
humanitární projekty v Indii (5 %, např. školní autobus), kri-
zový fond pro pomoc při mimořádné události (3 % např. po -
vodně). Třetina z celkového výtěžku je určena na humani-

tární pomoc Charity česká republika a další projekty na po-
moc lidem v nouzi.

S úctou Mgr. Vojtěch Šůstek, ředitel
Oblastní charita Hradec Králové

§Veškeré oděvy – dámské, pánské, dětské (nepoško ze né
  s fungujícími zipy).
§Obuv – nepoškozená a v párech.
§Kabelky, batohy (pouze nepoškozené a s funkčním zi pem).
§Lůžkoviny, prostěradla, ručníky, utěrky.
§Přikrývky, polštáře a deky (pouze péřové).
§Záclony, závěsy.
§Látky (minimálně 1 m2, nedávejte od řezky a zbyt   ky látek).
§Knihy.
§Menší elektrospotřebiče (i nefunkční).
§Domácí potřeby – nádobí bílé i černé, sklenič ky – vše 
  nepoškozené.
§Hračky – nepoškozené a kompletní. 

Věci zabalené do igelitových pytlů či krabic, 
aby se transportem nepoškodily, lze odevzdat
na Městském úřadě v Chlumci nad Cidlinou.

7. dubna 2022                     8.00–17.00 hod.

VĚCI, které NELZE VZÍT:
§  ledničky, televize, počítače a jinou elektroniku,    
    ma  tra  ce, koberce
§  nábytek, jízdní kola a dětské kočárky
§  znečištěný a vlhký textil

Sbírka bude předána do Diakonie Broumov

Koupím staré pohlednice
do roku 1945.

Tel.: 608 420 808.

Sedím u okna, popíjím ranní kávu
a pozoruji ptačí krmítko na našem bal -
kóně panelového domu ve městě. Do
rá na napadl letos již poněkolikáté sníh,
ale vždy po několika málo dnech roz-
taje. Drobných ptáčků je v posledních
letech u nás podstatně méně než v mi-
nulosti, a tak pečlivě hlídám, aby měli
v krmítku vždy dostatek semínek a půl -
ku jablíčka. Mám zde i dvě ochočené
hrdličky, které ráno přiletí na zavolání,
protože nocují v blízkém smrku. Přiletí
si pro svůj denní příděl potravy. Zasně-
žená ulice ve mně oživuje vzpomínky
na zimy mého dětství a evokuje u mne
kouzelné Ladovy obrázky zasněžené
vesnice a dětských zimních radovánek. 

Po tolika desítkách let mi samozřej-
mě zimy mého dětství splývají v jednu

a připadá mi, že vždy bylo sněhu ha-
baděj, ne jako dnes. První mrazy přišly
většinou v polovině prosince a mrzlo
nasucho. Sněhu ještě nebylo a tatínek
říkával, že si sníh stele. Na Vánoce již
většinou ležel na zmrzlé zemi sníh v ce -
lém kraji a příroda odpočívala. Zato my
děti jsme byly plny energie a k nezasta-
vení. Hned po škole jsme doma vzaly
sáňky a hurá na kopec do lesa. Vesni-
ce leží v rovině a nalézt velký kopec na
sáňkování bylo téměř nemožné. Kopec
v lese nemá velké převýšení, ale zato je
dlouhý a je kousek za vesnicí. Menší
děti jezdily z půlky kopce a ti větší až
z vrchu. V polovině kopce bylo při sjez -
du krizové místo, kdy cestu protínala
dal ší cesta vedoucí napříč. Z příčné ces-
ty se tak stal malý skokanský můstek.

Těm, co jeli až z vrchu, to někdy, v těch
místech, vyhodilo sáňky vlevo, přímo na
„čtverák“, což byl srostlý dub se čtyřmi
kmeny. To nebyla nouze o pořádnou
bouli, ale i o rozbité sáňky. Poslední jíz -
dou jsme vždy soutěžili, kdo dojede nej -
dál. Tím jsme ušetřili kus cesty domů.
Nejvíce jsme se těšili na pololetní prázd -
niny, protože na zimní radovánky neby-
lo v týdnu mnoho času. Volnou jsme
měli pouze neděli, protože i v sobotu
se chodilo do školy. Když panovaly vel-
ké mrazy, chodili jsme na klouzačku ke
zvonečku. Byl tam malý kopeček, ako-
rát tak na klouzání. Spolužák Fanda,
který bydlel vedle, vždy večer polil klou -
začku několika kbelíky vody, aby byla
klouzačka připravena na druhý den. Po-
blíž stálo veřejné osvětlení, a tak jsme
mohli dovádět i večer podle libosti. V té
době bylo v obci asi osm párů tažných
koní, s nimiž obhospodařovalo družstvo
svoje polnosti. V té době se cesty ve ves -
nici nesolily, ležel na nich uježděný sníh.
S jedním párem koní jezdil i Fandův ta -
tínek a někdy, když jel s prázdným vo-
zem přes vesnici, dovolil nám, abychom
si sáňky zapřáhli za vůz. No, a tak jsme
se, seřazeni jako železniční vagónky,
vezli za vozem po cestě vesnicí. Když
napadla velká vrstva sněhu, zapřáhl ně -
který z kočích za koně velký dřevěný ší-
pový pluh a protahoval všechny cesty ve
vesnici. Zřejmě bylo v těch letech dost
sněhu i v lese, protože jsme jezdili lyžo-
vat na druhý, o něco větší kopec v lese,
zvaný Tátrum. Na samém vrchu stál mo -
hutný dub, který nám sloužil jako star-
tovací bod. Tentokrát jsme však nejez-
dili z kopce přímo dolů, ale měli jsme
utvořenu slalomovou dráhu mezi stro-
my. Dráha byla zpestřena průjezdy ja-
mami, které tam zůstaly po těžbě opuky
v minulosti. O pády a nárazy do stromů
nebyla nouze a mnozí z nás se často
vraceli domů s modřinami nebo i zlo-
menou lyží.

Doma jsem měl vždy za úkol prohr -
novat na dvoře ve sněhu pěšinky. Jed-
na vedla ke dřevníku, druhá ke chlívku,
další ke slepicím a králíkům a ta po-
slední na mlátek. Vyhrnuté pěšinky na
dvoře připomínaly rozvětvený strom, kte -
rému bylo po každém dalším sněžení

potřeba obnovovat větvoví. Také nošení
dříví ke kamnům byl můj každodenní
úkol. My jsme doma měli kamna na
uhlí, ale babička Růžena, která bydlela
s námi, vytápěla svoji místnost „piliňá-
kem“. Každý večer jsem jí pomáhal na-
pěchovat dvě pilinové patrony na to-
pení. Jednu pilinovou patronu zapálila
ve čer a ta hořela až do rána. Ráno na-
sadila druhou, která vydržela hořet až
do večera. Moc se mi tento způsob vy-
tápění líbil, protože se o topení nikdo
nemusel celý den starat, ale na druhou
stranu zabrala kamna na piliny více
místa v místnosti. Zima na vesnici také
znamenala draní peří.

Každoročně se dralo peří i u nás. By -
la to práce babiček, které byly již v dů-
chodu, a tak se draní mohly věnovat

i přes den. Většinou se však dralo od-
poledne a po večerech. U nás doma se
dralo peří v místnosti u babičky. Rád
jsem tam sedával a tiše poslouchal je-
jich vyprávění. Byly to dvě desítky let po
druhé válce a všechny měly velkou zku-
šenost i s tou první. Některé z nich při-
šly v první válce o své blízké, včetně mo-
jí babičky. Mnohdy nastalo ticho, to když
žádná z draček nevěděla, co říci. Byla
to ta správná chvilka pro moji babičku.
Babička byla výborná zpěvačka, která
zpívala v místním pěveckém sboru pa-
na Těšíka. Začala potichu zpívat, aby
ne rozfoukala peří. Postupně se přidá-
valy i ostatní dračky a společně pře -
zpívaly snad všechny národní písničky.
Když bylo ve stavení dodráno, připra -
vi la babička dodernou. Vždy upekla

Zimy mého dětství
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ko  láče ne bo buchty a velký dort. To si
dračky daly společně bene. Kafíčko, tro -
chu ko řalky pro veselejší náladu, řízek
nebo sekanou – a to byla odměna za
několika denní draní. Další den se pře-
sunuly do domu některé další z nich.
Babička mi vždycky říkala, že je to dra-
né peří pro mne a pro mou sestru. To
abychom měli, až budeme mít svoje ro -
diny, pod čím spát. Kdyby tak chudák
věděla, že jsme to peří nikdy nepoužili,
protože jsme potřebovali protialergic-
ké přikrývky.

My jsme měli ve vesnici tu výhodu,
že u nás byly tři rybníky. Když se nesáň -
kovalo, tak jsme chodili bruslit nebo my
kluci hrát hokej. Sáňky nám posloužily
k vyhrnutí sněhu z ledu, ale také jako
lavička k přezutí či k odpočinku. Pro
případ sportovního zápasu byla naše
obec rozdělena teritoriálně na tři části,
čímž každý věděl, kam patří. Malou Stra -
nu, Velkou Stranu a Čuraje. Ti, jichž při -
šlo nejméně, doplnili slabší mužstvo. Mo-
je první brusle byly tzv. šlajfky. To byly
samostatné brusle, které se kličkou při-
dělaly na silnou koženou podrážku
brus lařských bot. Až později jsem k Vá -
nocům dostal vytoužené kanady.

To se již zima překulila do své dru-
hé poloviny a u nás se chystala domácí
zabíjačka. Nám pašíka vždy porážel pan
Midloch. Měl jsem ho rád, byl milý, spo -
lečenský a důvěrně jsme se s ním zna-
li. Práce s ním běžela jako po drátku
a byla radost ho sledovat při výkonu je-
ho řeznického řemesla. Všechny jeho
zabíjačkové výrobky a pochoutky byly
výborné domácí kvality. V podvečer, když
všechny zabíjačkové výrobky vychladly,
jsme se sestrou roznášeli sousedům vý -
služku. Byl to takový místní zvyk. Když
měli zabíjačku sousedé, tak jsme také od
nich vždy i my dostali výslužku. O jitr ni -
ce, kroupáky, podkrčí a polévku prde lač -
ku nebyla v tomto období nikdy nouze.
V tom čase jsme ještě neměli ledničku
ani mrazničku a maso se muselo zpra-
covat pro budoucí potřebu. Část masa
otec naložil do štadlíku na uzení, část
maminka upekla a zapumpovala do
skle nic a z části se udělaly klobásy. Teh-
dy se prasata také chovala na sádlo.
Vzpomínám na krásné do růžova vy-
pečené škvarky, které se po vychladnutí
pomlely. Sádla bylo z pašíka několik
kbe líků, které byly po vychladnutí zakry-
ty uvázaným šátkem.

Koncem února začaly praskat ledy
a zima byla na úbytě, i když ještě mnoh -
dy trochu pozlobila. Jaro začalo klepat
na dveře, ale to má již jiné dětské ra-
dovánky. 

Dnes v televizi sleduji, jak někteří
reportéři informují o neobvykle tuhé zi -
mě s tím, že Čechy sevřel mráz. Referu-
jí, že na mnoha místech klesla teplota
až 10 stupňů pod nulu a mnohde na -
sně žilo až 5 centimetrů sněhové po-

krývky. S úsměvem to poslouchám a po -
rovnávám dnešní sněhovou kalamitu
se zimním období mého dětství. Tehdy
to pro nás bylo normální, žádná kala-
mita. Zimy byly tuhé a zasněžené, ale
taková bývala v tuto roční dobu příroda.
Byly to zimy nejen plné sněhu, ale také
plné vesnické pospolitosti, vesnických
bálů, divadel a ostatní zábavy. Byly to zi -
my bez počítačů, notebooků a telefonů. 

Lubomír Havrda

Červený Hrádek

p –pá 9.00–16.00 hoo

prodává slepičky hnědátypu ,

všechny barvy, –

typu Araukana a – typu Maranska.

1 – týdnů 1 – Kč/ksStáří slepiček ena6 20 99 245, c .

Prodej se uskuteční:

I :nfo

Tetra
Dominant

Dark Shell

d., tel.: 601 576 270,
7 www.drubezcervenyhradek.cz28 605 840,

Green Shell

18. března 2022
Chlumec n. C. – u vlak. n dra – ve 12.50 hod.parkoviště á ží
......................................................................................................

Při prodeji slepiček

– cena dle poptávky.výkup králičích kožek

Dnes začnu slovy českého herce, re-
žiséra a scénáristy Jaroslava Duška: „Ne -
baví mě dělat něco, co by mě nebavilo“.
Myslím, že jsem na tom obdobně a ne-
jenom já, asi většina. Baví mne dělat pro
vás (zároveň i pro sebe), a tak jsem dala
dohromady věrnostní program. Pravid-
la věrnostního programu jsou jedno-
duchá, přijdete 9 krát zhlédnout jaké-
koliv filmové představení a při vaší
desáté ná vštěvě dostanete vstupenku
zdarma. K evidenci nákupů vstupenek
obdrží di vák v případě zájmu věrnost-
ní kartu. Věr nostní program spustíme
od 1. března 2022. 

Stále se zabývám myšlenkou, jak
za jistit, abychom filmové premiéry pro-
mítali v Klicperově domě co nejdříve
od jejich uvedení distribučními společ-
nostmi na český trh. A tak od března
2022 bude uveden v Chlumeckém kul -
turním kalendáři a na plakátech větši-
nou místo názvu filmu text „FILM PO -
DLE NABÍDKY DISTRIBUTORA“. To
mi umožní, abych i třeba jen několik
dní před termínem promítání objedna-
la některou z českých premiér, které

distributoři filmů uvádí na trh průběž-
ně. Po stanovení termínu promítání za -
koupeného filmu získáte potřebné infor-
mace na facebooku, webu a z pozvánky
městského rozhlasu. Domnívám se, že
i tato varianta bude funkční a společně
se domluvíme. Vlastně už jsme si vše
vyzkoušeli při mimořádném zařazení
amerického filmu C´mon C´mon do pro -
gramové nabídky měsíce února.

V druhé polovině ledna jsme s ra-
dostí zahájili prodej balíčků jarní části
našeho divadelního předplatného 15. di -
vadelní sezony. Program pěti her v po-
dání pražských divadel zaručuje jedineč -
ný divácký zážitek s patřičnou náladou
podle žánru jednotlivých divadelních
kusů. Komu zakoupení celého před-
platného nevyhovuje, může navštívit
jím vybraná jednotlivá představení. Náš
rezervační systém vstupenek nabízí již
všechny tyto hry zařazené do programu
od března do června 2022.

Kultuře schází peníze, nenaříkám,
konstatuji. Ani si nestěžuji, vedení měs -
ta dělá, co může. V Klicperově domě vy-
nakládáme značné úsilí, abychom byli

tvořiví a dělali to, co se od nás očekává.
Programová kvalita, úroveň zázemí, cel-
kový servis, to vlastně stojí zase peníze
společně s osobním přínosem a nasaze -
ním těch, kteří mají odpovědnost. Oslo -
vila jsem místní firmy a podnikatele i ty
z okolí s nabídkou sponzorování. Spon -
zoring je jedním z řešení, propojení fi-
remní značky s multifunkčním Měst-
ským kulturním zařízením Klicperův
dům a to hned v několika rolích: part-
ner představení, partner sezony, partner
divadelního předplatného, partner fes-
tivalu. A domnívám se, že jsme dobrou
adresou, adresou, která má co podni-
katelům a firmám poskytnout. Nejde
jen o sledování míry návratnosti, o ko-
lik si firma či podnikatel zvýší prodej vý-
robků a služeb, pokud má kultura dá-
le žít, musíme do ní všichni investovat,
i my občané, kultura je toho hodna.

Ještě vás chci potěšit malým dárkem.
Připojuji švédskou křížovku, není o ce-
ny, je pro radost a zábavu. Pohodové
bu doucí dny… 
                          Veronika Vejrová
                          referentka

KLICPERŮV DŮM
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18.00 hod.         Příběh pohádky Tajemství staré bambit -
ky 2 volně navazuje na děj úspěšné stejno -
jmenné televizní pohádky.

                        V království vládne král Jakub, královna
Anička a rodina se rozrostla o zvídavou
princeznu Johanku. Ta nejraději tráví čas
u milujícího dědečka Karaby, který se roz-
hodl věnovat už jenom hrnčířskému řemes-
lu. Zlotřilí rádcové Lorenc a Ferenc byli vy-
hnáni z království, potloukají se po světě
a vymýšlejí, jak se pomstít. Rozhodnou se
pro své pikle využít mladou, nezkušenou
královnu Julii ze sousedního království. Že
by nastal čas oprášit tajemnou bambitku,
která doposud ležela dobře ukrytá, a po-
volat na pomoc loupežníka Karabu? Kdo
však ví, kde mu je konec? A není to jenom
pohádka pro malou princezničku? Lorenc
a Ferenc nastraží spolu s pomocníkem Vác-
lavem na Karabu důmyslnou past. Je potře-
ba spojit síly, aby spravedlnost a láska ko-
nečně zvítězily.

                        Hrají: Ondřej Vetchý, Veronika Khek Kuba-
řová, Tomáš Klus, Jiří Lábus, Miroslav Vla-
dyka, Kamila Janovičová, Valentýna Bečko-
vá, Otmar Brancuzský, Petr Štěpánek, Václav
Noid Bárta. 

100 minut         Vstupné: 120 Kč, 100 Kč

11. března       Kantoři – Tři šťastní hudci
pátek                Koncert
19.00 hod.         Reprezentativní výběr lidových i umělých pís -

ní různých národů s kvalitními českými tex-
ty. Tentokrát mírně převažují irské, skot ské
a bretaňské tradicionály. Zní zde ale i to nej -
lepší z minulých sestav KANTORŮ. Kro mě
toho jsou do pořadu průběžně zařazovány
i nejčerstvější hudební novinky. Samozřej-
mostí je pro Kantory typická hra na historic -
ké i současné nástroje. Mluvené slovo v leh-

120 minut           kém a humorném tónu obstarává dlouhole-
včetně                tý televizní moderátor PhDr. Jindřich Honzík.
přestávky           Vstupné: 200 Kč, 150 Kč

17. března       FILM PODLE NABÍDKY 
čtvrtek            DISTRIBUTORA
19.00 hod.         Kino                   Vstupné: 80 Kč, 60 Kč

19. března       Povídání o pejskovi a kočičce
sobota              Kino – krátké pohádky pro nejmenší
17.00 hod.         Jak pejsek s kočičkou myli podlahu, Jak si

pejsek roztrhal kalhoty, Jak pejsek s kočič-
kou dělali dort, O pejskovi a kočičce, jak
psali psaní, O pyšné noční košilce, O pa-
nence, která tence plakala

64 minut           Vstupné: 25 Kč

24. března       FILM PODLE NABÍDKY 
čtvrtek            DISTRIBUTORA
19.00 hod.         Kino                   Vstupné: 80 Kč, 60 Kč

25. března       Tři v háji
pátek                Divadlo Divadlo Artur
19.00 hod.         Divadelní adaptace stejnojmenného lite-

rárního bestselleru. Na motivy románu Tři

v háji autorů Michal Viewegh, Halina Paw-
lovská, Iva Hercíková napsal Miroslav Oupic.

                        Hlavními hrdiny této hry, ve které má nej-
důležitější roli láska a sex, jsou tři osoby –
Albert, Kristýna a Olga. Albert, jemuž bude
čtyřicet, byl vždy třídní premiant, přesto má
jen čtyři semestry medicíny a nyní pracuje
jako recepční v Centru plastické a estetic-
ké chirurgie. Se svou manželkou Kristýnou,
kterou si bral ve svých dvaceti jedna le-
tech, má dvě děti. Do jejich vztahu, který
pomalu přestává fungovat, vstupuje Olga,
jen o dva roky mladší hlavní manažerka

CHLUMECKÝ KULTURNÍ KALENDÁŘ
BŘEZEN 2022

Rezervace e-mail:  klicperuvdum@chlumecnc.cz
                               knihovna@chlumecnc.cz

Předprodej: Turistické informační centrum Chlumec n. C., v budově městské knihovny, 
Jungmannova 61, Chlumec n. C., po–pá dle otevírací doby Turistického informačního centra.

Pokladna Klicperova domu je otevřena vždy hodinu před představením dle stávajícího programu.

Rezervace on-line: http://klicperuvdum.koupitvstupenku.cz
Rezervace tel.: 602 717 410, 777 486 698, 

po–pá 8.00–16.00 hod.

KLICPERŮV DŮM

3. března         FILM PODLE NABÍDKY 
čtvrtek               DISTRIBUTORA
19.00 hod.         Kino                    Vstupné: 80 Kč, 60 Kč

5. března         Znáte z televize
sobota               Kino – krátké pohádky pro nejmenší
17.00 hod.         Kosí bratři, Jak jim učaroval létající kobe-

rec Z deníku opičáka Maka, Dobrodružství
na moři Maxipes Fík trosečníkem, Sněžný
muž Hugo, U ledu Káťa a Škubánek, Ma-
škarní ples, O Sazínkovi – Venda kazisvět
O klukovi z plakátu, Navštivte ZOO Bob
a Bobek, Na letišti Jája a Pája

65 minut           Vstupné: 25 Kč

8. března         Cestopisná přednáška – 
úterý              Malopolsko 
19.00 hod.       Pavel Chlum, Dis.
                        Přednáška

                        Pavel Chlum vás provede po málo známé,
ale za to nádherné oblasti jihovýchodního
Polska. Společně navštívíme historickou
oblast Malopolska, dnes rozloženou v ně-

kolik vojvodství a zamíříme i k samé hranici
s Ukrajinou. Historicky se této oblasti říka-
lo Halič, přes kterou putoval také známý
voják Švejk za svým plukem. Na naší cestě
se budeme pohybovat od lesů a jezer, kde
bu deme přespávat, přes pouště, skály a his -
torická města jako Krakov, Přemyšl či Za-
mość až po pohoří Bieszczady na samém
konci Polska. Zavítáme také do solných,
křídových a stříbrných dolů. Na samý závěr
se svezeme jednou z nejrychlejších hor-
ských drah světa.

90 minut           Vstupné: 50 Kč

10. března       Tajemství staré bambitky 2
čtvrtek              Kino
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Centra, ve kterém Albert pracuje. Hlavní po-
stavy se vzájemně opouštějí, pak se k sobě
zase navracejí, ale je toto ten pravý recept
na spokojený život?

                        Divadelní hra Tři v háji přibližuje s humo-
rem i ironií v dnešní době tak rozšířenou
krizi středního věku a pokračuje tak v tra-
dici kvalitních a divácky úspěšných adap-
tací knih našeho nejprodávanějšího spiso-
vatele Michala Viewegha, který Tři v háji
napsal spolu s Halinou Pawlowskou a Ivou
Hercíkovou. Režie se ujal zkušený filmový
režisér Karel Janák.

                        Hrají: Bořek Slezáček, Jindra Kriegel, Mo-
nika Timková, Katka Petrová, Michaela Ze-
mánková, Lucie Linhartová

                        Vstupenky lze zakoupit za zvýhodněnou
120 minut         částku v rámci Divadelního předplatného 
včetně               15. divadelní sezony 2022.
přestávky           Vstupné: 500 Kč, 420 Kč

KNIHOVNA

1. 3. 2022       Zábavná historie 
úterý              kriminalistiky
18.00 hod.         Lektor Ing. Petr Šika
                        Beseda – vstup zdarma

středa               9. 3. 2022 a 23. 3. 2022
                        VU3V – pouze pro přihlášené
od 9.00 hod.    Rituály evropských královských rodů
od 11.00 hod.    Kouzelná geometrie

TJ SOKOL SOKOLOVNA

5. března         Koncert skupiny Komunál – 
                   host skupina Alžběta
sobota               20.00 hod.

12. března       Odyssea – Rockový bál
sobota              20.00 hod.

Veronika Vejrová, 
Klicperův důmDivadelní pøedplatné 

na rok 2022
15. divadelní sezona

Skupina předplatitelů: JARNÍ (březen – červen 2022)

Prodej divadelního předplatného 
zahájen v pondělí 17. ledna 2022

Předplatné zakoupíte pouze v Klicperově domě, 
Riegrova 236, Chlumec nad Cidlinou IV 
u referentky MKZ paní Veroniky Vejrové

po telefonické domluvě na čísle 602 717 410

Cena předplatného při uvedení 5 divadelních představení
z repertoáru pražských divadel činí 1 870 Kč

Program divadelního předplatného:
Tři v háji, Divadlo Artur . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 25. března 
Ani spolu, ani bez sebe, Divadlo Kalich . . . . . . . . . .  22. dubna
Jak se Husákovi zdálo, že je Věra Čáslavská, 

Divadlo Komediograf  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  7. května 
Třetí prst na levé ruce, Studio DVA divadlo . . . . . .  25. května
Sluha dvou pánů, Divadlo Bez Hranic . . . . . . . . . . . .  3. června

Proč si zakoupit předplatné do divadla?
§  Cena předplatného je vždy výhodnější oproti cenám vstupenek na

      jednotlivá představení ve volném prodeji 
§  Stálé místo v hledišti s předností rezervace místa na další sezonu
§  Průkazka předplatného je přenosná (lze ji půjčit i darovat)
§  Šatna bez poplatku
§  Předplatné pro rodinu i přátele jako zážitkový dárek
§  Připravujeme autobusovou svozovou dopravu předplatitelů z okol-

   ních obcí

Letošní 19. leden se stal velkým dnem pro 16 absolventů
Univerzity třetího věku v našem městě. Po vyhodnocení výsled-
ků zimního semestru získala v tento den historicky první sku-
pina našich studentů-seniorů po úspěšném absolvování 6 kur-
zů nárok na „Osvědčení o absolutoriu“ – promoci. K naší velké
lítosti byla slavnostní promoce v aule České zemědělské uni -
verzity v Praze z důvodů pandemie zrušena. Pro absolventy
nicméně připravujeme vhodné náhradní řešení.

Osvědčení o absolutoriu Univerzity třetího věku – cyklu
„Svět kolem nás I.“ v akademickém roce 2021/2022 získali:
Hana Černá, Magdalena Divišková, Zdeněk Hataš, Marta
Furchová, Ing. Jiří Karen, Emilie Karenová, Ludmila Kazdová,
Zdeňka Málková, Jaroslava Novotná, Ing. Bohumil Pihýr, Mi-
lena Poklopová, Miroslava Robovská, Věra Sodomová, Dagmar
Šimerdová, Mgr. Věra Teplá a Anna Zejdlová.

Všem srdečně gratulujeme a přejeme mnoho úspěchů
v dalším vzdělávání!

Studium Virtuální univerzity třetího věku organizované
Provozně ekonomickou fakultou České zemědělské univer-
zity v Praze funguje v našem konzultačním středisku již od
roku 2018. Kurzy byly vybírány z nabídky cyklu „Svět kolem
nás I.“ Postupně jsme probrali tato témata: České dějiny
a jejich souvislosti I. a II., Barokní architektura v Čechách,
Cestování – co jste možná nevěděli, Lidské zdraví, Genea -
logie a Klenoty barokního sochařství v českých zemích. 

Tímto však studium VU3V v Chlumci nad Cidlinou zda-
leka nekončí. Další semestr byl zahájen 9. února 2022 a ješ-
tě stále je možno se do něj přihlásit. Celkový počet přihlá-
šených studentů je 26 a noví studenti jsou vřele vítáni. Té mata
letního semestru 2021/2022 jsou i tentokrát velmi zajímavá,
vybrali jsme „Rituály evropských šlechtických rodů“ a „Kou-
zelná geometrie“. Uzávěrka přihlášek je 27. 2. 2022. Cena
kurzu je 300 Kč. 

Přihlášky a bližší informace o studiu VU3V jsou k dispo-
zici v Městské knihovně a turistickém informačním centru
Chlumec nad Cidlinou. 

Těšíme se na vás.

Univerzita tøetího věku 
má první absolventy

Knihovna vyhlašuje výzvu 
pro čtenáře knihovny

Ten, kdo za měsíc březen přečte alespoň pět knih 
a při vrácení nám odevzdá stručný obsah

k přečteným knihám,
bude si moci vybrat knižní dárek.

MIMOŘÁDNĚ V MĚSTSKÉ KNIHOVNĚ

Komunál zahajuje svou tour Jaro 2022 koncertem
v sokolovně Chlumec n. C. od 20.00. Jako host vystoupí Alžběta.

Lístky můžete koupit v předprodeji v městské knihovně 
nebo v síti Ticketstream.

Konzultační středisko VU3V Chlumec nad Cidlinou
při České zemědělské univerzitě v Praze, 
pod záštitou Města Chlumec nad Cidlinou

otevírá 

2 kurzy pro letní semestr 2021/2022

Rituály evropských královských rodů 
a Kouzelná geometrie

Zahájení: 9. 2. 2022 v 9.30 – 
můžete přijít i nezávazně

Místo výuky: Městská knihovna Chlumec n. C. 1x za 14 dní.

Termíny letního zimního semestru: 
9. 2.; 23. 2.; 9. 3.; 23. 3.; 6. 4. a 20. 4. 2022

Zájemci o studium musí být občany České republiky 
důchodového věku nebo invalidní důchodci.

Přihlášky k dispozici v městské knihovně – uzávěrka 27. 2. 2022.

Přednášky vysokoškolských učitelů probíhají virtuálně formou 
videopřednášek. Po každé přednášce následuje diskuze 

a společné vyplnění krátkého testu.
Pro každého účastníka jsou připraveny tištěné studijní texty 

a malé občerstvení.

Podrobnější informace naleznete na www.e-senior.cz.
Případné dotazy můžete posílat na tutora konzultačního střediska:

Lenka Leiblová tel.: 777 486 698, e-mail: lenka.leiblova@seznam.cz

5. 3. 2022

PŘEDPRODEJ LÍSTKŮ NA
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Výlepové plochy – 
Sadová ulice

Výlepová plocha v Sadové ulici je umístěna na křižovat-
ce s ulicí Zimovou, odkud je zároveň dobře vidět na dva pa-
nelové domy s největším počtem podlaží v našem městě.
Z mu zejního archivu jsem proto vybrala zajímavou fotogra-
fii, na které je vidět bytový dům č. p. 559 pod lešením a pod-
zemní část domu č. p. 560 vyzděná z cihel. Těmto domům
se v Chlumci běžně říká „desťácké paneláky“. Pro své zaměst-
nance je nechal postavit n. p. Desta na počátku sedmdesá-
tých let minulého století. Prvních 32 bytů, podle rozpracova-
nosti předpokládám, že v domě č. p. 559, bylo zkolaudováno
již v roce 1972, ale k užívání je lidé dostali až o rok později.
Na vině bylo čekání na dlouho oddalovaný termín zprovozně -
ní městského vodovodu. Ze stejného důvodu nebylo možné
užívat ani byty v domě č. p. 558, postavené svépomocí sta-
vebním bytovým družstvem. Jeho 24 bytových jednotek bylo
k užívání předáno ve druhé polovině roku 1973, kdy byl vo-
dovod zprovozněn. Tuto situaci popisuje tehdejší vedoucí
stavebního úřadu Bedřich Nehyba v článku o bytové výstav-
bě v roce 1973, uveřejněném v Chlumeckém zpravodaji o rok
později. Bytový dům č. p. 558, stojící v Zimově ulici je zachy-
cen na druhé fotografii, která je zřejmě pořízena z bytového
domu č. p. 559. Na fotografii je také vidět úprava volného

prostranství vedle bytovek na dětské hřiště i místo, kde je
v současnosti výlepová plocha umístěna. 

Na posledním snímku je pohled do Sadové ulice od plo-
tu zámeckého parku. V pozadí můžeme vidět rohy výše po-
pisovaných domů, takže snímek bude focen přibližně ve stej-
ném období, jako první fotografie. V popředí je vidět dřevěná,
tzv. Poliščukova vila. Jméno nese po MUDr. Petru Poliščukovi,
odborném lékaři plicních chorob a TBC, který se v Chlumci
usadil v roce 1936 a působil v místní nemocnici. Předpoklá-
dám, že právě on si nechal vilu postavit. Já si vzpomínám
pouze na vyprávění jednoho návštěvníka muzea, který mně
barvitě popisoval, jak vila vznikala. Podle plánku byly trámy
nařezány kdesi (místo si již nevybavuji) na pile a vila pak byla
pro kontrolu sestavena. Poté, co se ukázalo, že se dílo poda-
řilo, byla zase rozebrána, jednotlivé části byly naloženy na
vagóny a po kolejích připutovala vila do Chlumce. Tady byla
zase sestavena a předána k bydlení. Doktor Poliščuk se na-
rodil ve městě Dubno v tehdejším Rusku a zemřel den před
svými devětasedmdesátými narozeninami v Chlumci nad Cid-
linou v roce 1974.

Helena Krátká Filip Bajora ze SŠTŘ Nový Bydžov 
mechanikem TATRA BUGGYRA RACING

Jak už jistě víte z našich předchozích reportáží, v minulém
školním roce jsme se úspěšně zapojili do projektu TATRA
DO ŠKOL. V dílnách odborného výcviku v Novém Bydžově
studenti oborů automechanik a autoelektrikář sestavovali
z jednotlivých dílů nákladní vozidlo TATRA PHENIX, které
nyní využívá pro svoji potřebu SÚS Královéhradeckého kraje.

Nyní zástupci TATRY ve spolupráci se závodním týmem
BUGGYRA RACING připravili pro žáky středních škol, které
taktéž sestavovaly nákladní vozidlo TATRA, soutěž o nejlep-
šího mechanika.

Naši školu reprezentoval Filip Bajora, v současné době
student druhého ročníku oboru autoelektrikář. Svoje síly po -

měřil v teoretických znalostech a praktických dovednostech
se studenty ze SŠA Ústí nad Orlicí, SOU Valašské Klobouky,
SPŠ dopravní Plzeň a SŠA Holice. K naší obrovské rados-
ti byl Filip jak v praktické, tak teoretické části nejlepší
ze všech zúčastněných studentů. DÍKY TOMU SI VY-
BOJOVAL ÚČAST V ROLI MECHANIKA NA TESTO-
VÁNÍ A PŘÍPRAVĚ TATRY NA SLAVNOU RALLY
DAKAR, KTERÉ SE ÚČASTNIL OD 6. 12. DO 11. 12.
2021 V DUBAJI!!!

Filipovi gratulujeme a přejeme mnoho úspěchů a neopa-
kovatelných zážitků.

Aleš Novák

Tento článek informuje chlumecké občany a žáky naší
Základní školy v Chlumci nad Cidlinou o tom, jak postupuje
proces záchrany čápů tady v Chlumci. Nadále probíhá prodej
triček (černé tričko, bílý potisk, návrh žáků ZŠ, á 250 Kč),
kalendářů (obrázky žáků ZŠ vybrané žákovským parlamen-
tem, á 200 Kč) a odznáčků s logem čápa (návrh J. Mašáta
z 9.B, á 20 Kč). Vše možno zakoupit v ZŠ (na vrátnici). Na
obnovu hnízda byla vyhlášena veřejná sbírka na záchranu
čápů a jejich návrat do původního hnízdiště. Pokladničky,
kde můžete přispět, jsou umístěny v ZŠ a na Městském úřadě
v Chlumci n. C. Výdělek a darované peníze jdou na záchranu
čapího hnízda, které shořelo dne 12. září 2021 v areálu bý-
valého Dřevotvaru. Do akce se zapojila firma Stavte, s.r.o.
a firma Terom, s.r.o., která vytvořila ocelovou konstrukci pod
hnízdo. Firma Stavte darovala peníze a tím se zapojila do
záchrany čápů. Město Chlumec n. C. podporuje tuto akci
jak finančně, tak legislativně. Demontáž zbytků konstrukce
a čapího hnízda provedla firma Trust Mont s. r. o., která se
bude podílet spolu s firmou Malina – Vrše, s. r. o. na opětov-
ném vyzvednutí nové konstrukce na komín. Velký dík patří

panu Zdeňku Solarovi, který se také angažuje do záchranné
činnosti. Přibližně za 14 dní bude vypleteno hnízdo, které
bude nasazeno na ocelovou konstrukci. Vyzvednutí kon-
strukce s výpletem zpět na komín bude jistě velkou událostí
pro všechny v Chlumci n. C. Na tuto událost se půjdou po-
dívat děti z mateřských škol, žáci ze základní školy a určitě
i místní obyvatelé. Nasazení hnízda bude dokumentováno.
Reportáž z této události se objeví v televizním zpravodajství.
Nikde není dáno, že se čápi budou chtít do hnízda vrátit. Pa-
ní ředitelka místní základní školy, Mgr. Jana Bernartová, při-
hlásila náš čapí kalendář do soutěže o nejlepší kalendář ro-
ku. Myslíme si, že by mohl vyhrát, protože má dobrý příběh.
Zakoupením předmětů nebo příspěvkem do pokladničky
podpoříte naši snahu o návrat čápů do Chlumce. Každá ko-
runa se počítá. Pokud vám osud čápů není lhostejný, prosí-
me vás, abyste přispěli. Budeme doufat, že se čápi, jako sym-
bol nového života, opět do Chlumce na jaře zase vrátí. 

Za školní parlament 
a komisi „Za záchranu čápů“ při MÚ 

Natálie Demjanovičová, Sofie Lukešová

Chlumecká škola se hlásí
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Když se řekne zima, jistě se většině z nás vybaví krásný
bílý sníh. Zima je sice venku za oknem, ale uvnitř naší ma-
teřské školy je krásně teploučko. K tomu, aby nám pořádně
nasněžilo i ve třídách, stačí obyčejný bílý papír, šikovné ruce
a nůžky. Ze zmuchlaného papíru tvoříme sněhové koule
a s po mocí nůžek zase vystřihujeme rozpustilé sněhové vloč-
ky překrásných tvarů.

Je pravda, že toho opravdového sněhu jsme si zatím mno -
ho neužili, a kdo ví, jestli to paní Zima ještě dožene. Vrcho-
lem zimy by totiž měla být školková zimní olympiáda na
sněhu, kterou každoročně máme v druhé polovině února.
Tak uvidíme.

Ale zima není jenom o sněhu, je také o chladu, mrazu
a o brzkém stmívání. Je to období náročné pro některá zví-
řátka, která v přírodě volně přezimují nebo se uchylují k zim -
nímu spánku. Některá z nich by, bez pomoci člověka, možná

zimu vůbec nepřežila. I my děti jim pomáháme
toto těžké zimní období překonat. A tak tvoříme
krmítka pro ptáčky a do nich jim sypeme semínka
slunečnice. Lojové koule zase zavěšujeme na stro-
my ve školkové zahradě a pozorujeme, jak si ptáč-
kové zvykli na naši zahradu létat. Je to pro ně ta-
ková malá ptačí restaurace, kterou rádi přes zimu
využívají. My zase s napětím pozorujeme, které
z ná mi připraveného menu si vyberou a jak si na
něm pochutnávají.

Hezký zbytek zimy všem přejí
Děti z MŠ Beruška

MATEŘSKÁ ŠKOLA BERUŠKA
www.msberuska-chlumec.cz

Paní Zima kraluje
Víte, který sport přispívá ke zlepšení koordinace jednot-

livých částí těla, nezatěžuje klouby a mohou se mu věnovat
i děti s mírnými zdravotními omezeními? Ano, je to plavání.

A protože základní plavecké dovednosti mohou dítěti za -
chránit život, pokud náhodou spadne do vody, stal se plavec -
ký výcvik již před mnoha lety součástí školního vzdělávacího
programu v naší MŠ.

Nejvhodnějším časem, kdy s plaváním začít, je věk po 4. ro -
ce dítěte. Proto každoročně plavecký kurz nabízíme v našich

nejstarších třídách – a to ve spolupráci
s Plaveckou školou v Hořicích. Předško-
láci už jsou pro výuku dostatečně vývo-
jově zralí, motoricky zdatní v koordinaci
pohybů, dokáží se soustředit na prová-
dění pokynů trenérů. 

Jsme rádi, že se „naše děti“ naučí pohybovat u vody i ve
vo dě. Každý pátek si procvičí celé tělo od ramen až po chodi -
dla a ještě se skvěle pobaví, protože kromě ostatních příno sů
pro zdraví plavání opravdu skvělou zábavu přináší.

kolektiv MŠ U Zámku

„… PLAVÁNÍ, PLAVÁNÍ 
VŠECHNY SMUTKY ZAHÁNÍ…“  
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První soutěže v letošním roce jsme se zúčastnili v za-
sněžené České Třebové. V tomto hezkém městě jsme strá-
vili tři dny a každý den jsme měli jiný program. Česká Třebová
je vyhlášená velkou účastí soutěžících, protože medaile, které
mohou děti vyhrát, jsou jedny z nejhezčích, co je možné na
soutěžích vyhrát. Letos se za celý víkend zúčastnilo celkem
447 závodníků z 66 klubů a z toho jeden rakouský. Sobota
byla poznamenaná covidem, ale i přesto 124 mláďat, která
si to mezi sebou rozdala, není málo. Za naše město Chlumec
nad Cidlinou startovali tři nováčci a jedna trochu zkušenější
závodnice. Tři kluci, kteří jsou v této kategorii prvním rokem
a na soutěži byli poprvé, se sice prali statečně, ale jejich ne-
zkušenost se odrazila na výkonu. Konečný Mikoláš a Špás
Viktor bohužel nedokázali nikoho porazit. Koliáš Radan
skončil na 5. místě. Černohorská Denisa je v této kategorii
druhým rokem, a tak nějaké zkušenosti má. Její bojovnost
stačila po dvou výhrách a dvou prohrách na třetí místo. Od-
vezla si tak krásnou medaili.

V neděli přišli na řadu mladší žáci a dorost. Jako první
šli na řadu čtyři kluci v mladších žácích. Brzák Martin vypadl
po slušném výkonu v prvním kole. Petrovický Tomáš předvedl
v prvním kole nádherný ipon, ale bohužel byl ve druhém ko-
le také vyřazen. Nejdále to dotáhl Bernát Petr, který v silné
konkurenci vybojoval pěkné 5. místo. Po mladším žactvu ná -
sledoval dorost, kde se nám dařilo nejvíce. Lazarová Lenka

vyhrála svoji váhovou kategorii, Vavřínková Klára získala stří -
bro, Lazarová Lucka a Černá Katka obsadily 4. místo a Ho-
rák Kamil obsadil 7. místo. Náš dorost se tak stal druhým
nej úspěšnějším týmem. Závodníkům gratulujeme.

V pondělí jsme se s mladšími dětmi zúčastnili kempu,
kte rý pořádala Česká Třebová pod vedením trojnásobného
účastníka OH a bronzového medailisty z ME Jaromíra Ježka.

Petr Černohorský
vedoucí kroužku juda                    

JUDO – VELKÁ CENA ČESKÉ TŘEBOVÉ

7. 3. –    VÝSTAVA OBRÁZKŮ 
10. 3.    Z VÝTVARNÉ SOUTĚŽE 
po–čt      NA TÉMA „RADOST“
              Čas a místo:    14.00 – 17.00 hodin, 
                                    prostory DDM. 
                                    MŠ a ZŠ prohlídky po domluvě 

s pra covníky DDM.
              Hlasovat můžete o nejhezčí obrázek v kaž-

dé kategorii – MŠ, I. stupeň, II. stupeň.

11. 3.     TVOŘÍME Z KORÁLKŮ
pátek      Kreativní dílna pro děti od 6 let i jejich rodi-

če. Přijďte si vyrobit šperk a zvířátko z korálků
a drátků.

              Čas a místo:    15.30 – 17.30, 
                                    univerzální učebna
              S sebou:         Přezůvky a chuť tvořit.
              Poplatek:        50,- Kč
              Přihlásit se můžete přímo v DDM nebo te-

lefonicky do 9. 3. 2022.

14. 3.     XBOX KINECT 360 HRY
pondělí    Hraní bez ovladače znamená, že hrajete celým

tělem. Kinect reaguje na vaše pohyby. Chcete
kopnout? Prostě kopněte! Chcete vyskočit? Pro-
stě vyskočte! Nemusíte se učit ovládání – víte,
co máte dělat. Hry – závodivé, sportovní, taneč-
ní a další...

              Čas a místo:    16.00 – 17.00 hodin, 
                                    GT klub
              Akce je bez poplatku. S sebou přezůvky.

17. 3.     PRIMA PŘEDŠKOLÁK 2022
čtvrtek     sál DDM, budova Občanského centra, 
              od 9.00 – 11.00 hodin
              v  soutěž je určena dětem MŠ ve věku od 5 do

6 let, které mají rády soutěžení a nebojí se vy-
stupovat před lidmi, rozhodně se nejedná o vol -
bu miss(ák)

              v  soutěžit se bude v nenáročných disciplínách,
které jsou přirozené dětem tohoto věku

              v  o vítězi rozhodne porota sestavená z chlumec-
kých dospěláků 

              v  každé soutěžící dítě obdrží diplom a vítězové
drobnou odměnu

               V závěru si všichni společně zatancujeme
a zazpíváme. Volně přístupné veřejnosti.

26. 3.      POLABSKÁ LIGA ŽACTVA V JUDU 
sobota     A 23. ROČNÍK PŘÁTELSKÝCH      
            UTKÁNÍ MĚSTA CHLUMEC N. C.
              Čas a místo:    v 8.00 hodin ve Slavíčkově hale,

Chlumec nad Cidlinou 
                                 rozdělení dle věku a váhy soutěží-

cího.
               Příznivci tohoto sportu přijďte fandit svým

dětem, kamarádům, spolužákům. 
               Soutěž je přístupná veřejnosti.

Nabízíme letní tábory 2022:
Všeobecný I. – (Návrat do minulosti)

1. 7. – 9. 7. 2022, Frýdštejn 
Hl. vedoucí: Lucie Panchartková.

Judo tábor
8. 7. – 15. 7. 2022, Studenec
Pro děti z kroužku juda. 
Hl. vedoucí: Petr Černohorský. 

Kobliha – Všeobecný II.
20. 8. – 30. 8. 2022, Pecka
Hl. vedoucí: Ondřej Pulec. 

Taneční příměstský tábor 
11. 7. – 15. 7. 2022, areál DDM
Hl. vedoucí: Naďa Vilgošová

Přírodovědný příměstský tábor 
18. 7. – 22. 7. 2022, areál DDM + výlety
Hl. vedoucí: Lucie Panchartková. 

Přihlášení je on-line 
na našich webových stránkách 

nebo přímo v DDM.

Přihlášky na zájezdy, informace: 
středa: 13.00 – 17.00 hodin 
budova Občanského centra 

www.ddmchlumec.net

DŮM DÌTÍ A MLÁDEŽE, Chlumec n. Cidl.

AKCE NA MÌSÍC BŘEZEN 2022
ul. 9. května 198, (: 495 485 357, www.ddmchlumec.net
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nastíněno, co bude dál, jak by to mohlo fungovat. Nastal
nábor nových členů do 5ti oddílů, pokrývající všechny vý-
chovné kategorie – od 6 ti let po dospělost. Tím začala
éra nepřerušeného skautování, která trvá dodnes 32 let.
Skauting nebyl přerušen, ale středisko se v průběhu let
potýkalo s několika krizemi, které měly přímý dopad do
členské základny.

  V roce 1993 odešli ze střediska z různých důvodů téměř
všichni vedoucí oddílů. Tj. zůstali děti a starší, ještě ne-
zletilí rádci. Členská základna klesla na polovinu. Ze všech
dětí, bez ohledu na věk, vznikl jeden velký oddíl, který měl
schůzky každou sobotu, podnikal výpravy, tábory. Počet
dětských členů se ustálil kolem 30. 

  Další krize přišla kolem roku 2010, kdy bylo velmi málo
vedoucích na vedení dětských oddílů a kdy přišla velmi
zásadní, bolestivá otázka, zda středisko, které přežilo
tři zákazy a pokaždé se vzchopilo, zrušit. Vedoucí středi-
ska byl přesvědčený, že tuto krizi překonáme.

    V roce 2011 se napnuly všechny síly, sebrala veškerá od-
vaha a zorganizoval se kvalitní nábor formou Indiánské-
ho dne s různými aktivitami a ukázkovým táborem. Vše
zafungovalo. Vznikl početný oddíl, který se časem rozdělil
na menší skupiny, tzv. družiny, a od té doby počet dětských
členů roste. 

    V tomto roce jsme dosáhli maximálních kapacit-
ních možností, kdy v Chlumci skautuje 118 dětí
a 43 dospělých. Na čekací listině, v tzv. pořadníku,
je v tuto chvíli vedených dalších 12 dětí, které trpě -
livě vyhlížejí až připravíme dalšího vedoucího, nebo
až nahradí nějakého „odpadlíka“.

    Zamýšleli jsme se nad tím, co je příčinou takového
zájmu o skauting. A vnímáme, že současná gene-
race rodičů vede děti zpět k přírodě a šetrnému
pobytu v ní. Možná proto, že nám děti rostou od
malička v digitalizovaném světě, ve virtuálním svě -
tě sociálních sítí, s menší mírou skutečných zá-
žitků, relaxace, pravých kamarádství a spontánní-
ho dovádění uličních part. Také vnímáme menší
rodičovský tlak na sportovní výkony a naopak po-
třebu posílení smysluplných hodnot, které si děti
pro život vytvářejí.

    V rodičovské anketě vychází odpovědi shrnuté do
jedné rozvité věty takto:

    Podle nich ve skautu zažijí nejen spoustu zážitků,
ale oceňují to, že skauting kluky a holky rozvíjí
všestranně, posiluje odolnost, samostatnost a se-
bedůvěru a přináší možnost trávit čas aktivně
a smys luplně. 

FROSTPUNK
Ve čtvrtek večer, den před pololetními prázdninami, chlu -

mečtí roveři Tučňák s Lamou vyrazili na zbrusu novou akci
zvanou Frostpunk, kterou pořádá již známý roverský kmen
Hádes. Jednalo se o první ročník 4 denní akce, která je inspi-
rovaná stejnojmennou počítačovou hrou. Frostpunk je počí-
tačová/desková hra v apokalyptickém mrazivém prostředí,
kde teplo a jídlo znamená vše. Hádesáci se snažili převést
tuto hru do reality a myslím, že se jim to moc povedlo. S La -

SKAUTSKOU STEZKOU
WWW.SKAUTCHLUMEC.CZ

MILNÍKY V HISTORII 
CHLUMECKÉHO SKAUTINGU,

které mají pøímý vliv na vývoj členské základny:

  První styk s junáctvím na Chlumecku zprostředkovali
v roce 1919 Skauti z Prahy a z Kutné Hory, kteří tehdy
v blízkos ti našeho města tábořili. To nadchlo místní sku-
pinku kluků a již v roce 1920 vzniká v Chlumci první
22 člen ný oddíl, vedený bratrem Schifauerem. Na vlastní
náklady si pořídili tábornické potřeby, což jim otevřelo
možnost k pořádání tábora či se vydat na puťák.

  Kolem roku 1930 i naše město zasáhla vlna „divokého
trampingu“. Mladé lidi lákala volnost tuláků. Ti také za-
ložili začátkem roku trapskou osadu „Morana“, ve skautu
zbyly pouze 4 chlapci.

  Počet členů velmi ovlivňoval i aspekt základní vojenské
služby, která trvala 2 roky. Když vedoucí oddílu odešel na
vojnu, oddíl se zanedlouho nacházel v krizi, což se opa-
kovalo zhruba každých 5 let.

  Rok 1932, kdy převzal téměř zaniklý oddíl Karel Felgr,
přezdívkou Černý havran, se datuje jako doba velkého roz-
voje skautského hnutí v Chlumci, počet členů začal kon-
tinuálně přibývat.

  Přerušení skautingu nastalo v roce 1941, vlast již byla ob  sa -
zena Němci, a na tábor „na Šibeničáku“ u obce Hradišťko
přijeli okupanti, kteří tábor předčasně ukončili. Poté násle -
dovalo odnětí veškerého majetku a zákaz další činnosti. 

  V prvních porevolučních dnech roku 1945 několik nad-
šenců v čele s Karlem Felgrem, O. Veselým st. a J. Slavíč-
kem začalo shledávat předválečné Junáky a organizovat
nábor nových členů, aby se obnovila činnost. Do roka
vznik lo 5 oddílů chlapeckých, včetně vodáckého a již se
objevuje i ženské pohlaví, kdy vznikly 4 dívčí oddíly.

  Rok 1949 byl poznamenám politickým kvasem. Dle za-
dání KSČ byl skauting označen jako ideově nepřátelské
hnutí. Tím došlo opět k zastavení činnosti, odnětí veške-
rého inventáře a rozpuštění členů s možností jejich dal-
šího zapojení v Československém svazu mládeže/Pionýr,
který vznikl pro výsměch 24. 4. 1949 na svatého Jiřího, pat-
rona skautů. 

  V roce 1968 proběhlo celostátní obnovení činnosti Juná-
ka, jakožto vládou uznané mládežnické organizace. Také
v Chlum ci se dne 23. 3. v kavárně sokolovny sešlo bývalých
31 členů, aby dali základ další činnosti. Opět začátek s holý-
ma rukama! Postupně vzniklo 5 oddílů s počtem členů 142.

  V roce 1970 se konal poslední tábor ve Svídnici, který byl
povolen pouze pod podmínkou, že po jeho ukončení bu-
de celé středisko včetně inventáře převedeno do Socia -
listického svazu mládeže. Už podruhé tedy veškerý, často
z vlastních prostředků jednotlivců zakoupený a vlastno-
ručně vyrobený inventář přebírá SSM a Pionýr, bez jaké-
koliv náhrady.

  A po roce 1989 přišlo velké nadšení a opět obnovení.
První schůzka starších proběhla v Grandu 15. 12. 1989 –

ZÁJEM O SKAUTING STÁLE ROSTE
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mou jsme vyrazili ve čtvrtek odpoledne na místo srazu v Dol -
ní Moravě poblíž Králík, kde jsme na základně vyřešili veške-
ré oficiality, zopakovali jsme si pravidla a bezpečnost a šli
jsme na to. Nemohli jsme mít v podstatě nic. Na sobě jsme
mohli mít maximálně 2 vrstvy oblečení s tím, že nám byl do -
dán tematický vaťák na základně. Hodinky, nože a jiné ná-
stroje, co by nám dopomohly, jsme s těžkým srdcem museli
nechat na základně. Po úvodu do děje nám byla předána
mapa, pistole a zásobník s dvěma náboji na obranu. Vyrazili
jsme k pěchotnímu srubu K-S 4, který byl naším studeným
hotelem na dalších pár dnů. Po vniknutí do bunkru jsme ho
šli ihned prohledat, našli jsme spoustu věcí jako třeba kam-
na, vysílačku, nějaké potraviny, mapu okolí a pár spacáků
a karimatek. Tým se ihned po prozkoumání našeho bunkru
rozdělil na sekce a každý tedy měl na starosti něco jiného.
Někteří šli prozkoumávat okolní bunkry, mnohdy vzdálené
až 4 km od toho našeho, někteří zase chystali večeři a třeba
já s Lamou jsme chystali dřevo na topení. Najedli jsme se
vepřovky s chlebem, rozdělili hlídky a šli spát. První hlídku
jsme měli my dva. Celá noc byla klidná a nic se nedělo. Bo-
hužel jsme se skoro vůbec nevyspali, bylo neustále pod nu-
lou a spacáků, karimatek a dek byl nedostatek. Druhý den
jsme vstávali s východem slunce, měli jsme pouze jednu ba-
terku a světla byl nedostatek. Na plánu dnes bylo zprovoznit
vysílačku a zjistit více o „Funebrákovi“ – to je právě ten člo-
věk, o kterém se říká, že by nás odtud mohl vysvobodit, že
má spoustu zbraní, jídla a tepla a ví, jak tuto dobu mrazu
opustit. Během dne se k nám dostal „Lojza“, Funebrákův
bratr, který nám toho dost sdělil, avšak z nenadání utekl.
Během dne se nám povedlo získat více spacáků, jídla a ka-
rimatek a druhá noc byla o poznání komfortnější. Byli jsme
ale v noci přepadeni a spoustu věcí nuceni předat. Třetí a po-
slední den jsme přišli o jednoho člena, kterého unesli, a byli
jsme ho nuceni vyměnit za celer, kamna, sáně a vločky. Zjistili
jsme taktéž, kdy a kde se potkáme s Funebrákem. Mělo to
být na bunkru KS 5 během západu slunce. Tam jsme se sešli
a trošku se nám to zvrhlo. Funebrák jaksi nebyl ten hodný
pán, co nás chtěl vysvobodit a ukončit tu věčnou zimu, na-
opak se nás chtěl zbavit a poslat do pekla. Jenže než stihl vy-
tasit svoji zbraň, Lama už měl dávno zamířeno a stihl nás
všechny zachránit. Zaznělo zakončení příběhu a s ním skon-
čila oficiální část hry. Přemístili jsme se na základnu do tepla,
kde jsme se najedli, oblékli do suchého oblečení a vyspali se
ve svém teplém spacáku. Ráno následovala reflexe se zpětnou
vazbou, přece jen se jednalo o částečně vzdělávací akci. Po
reflexi a zpětné vazbě následoval oběd a po obědě už jsme
zase všichni upalovali domů. S Lamou jsme si akci moc užili
a odvezli si hromadu nových zkušeností. Doufáme, že se na
Frostpunk budeme moci zase třeba za pár let znovu podívat.

Vojta Benisch – Tučňák

SKAUTSKÝM
SVÌTEM

Velký Manitů povolal
k Věčnému táborovému ohni naše bratry.

V neděli 23. ledna 2022 zemřel ve věku 104 let
Eduard Marek – Hroznýš, nositel Řádu stříbrného vlka.

Za druhé světové války ho věznili Němci, po únoru 1948 Češi.
Hroznýš se podílel na obnovení skautské organizace v roce
1968 i po roce 1989. Byl nejstarším skautem v České re-
publice. 

Narodil se v roce 1917 v Praze. Za války byl tři měsíce věz-
něn za pomoc židovskému kamarádovi, ilegálně působil ve
skautu, zúčastnil se Pražského povstání. Po válce obnovil svou
realitní kancelář a vedl junácký oddíl. V roce 1949 byl zatčen
a za „protistátní činnost” odsouzen na deset let. Byla odsou-
zena i jeho manželka a pětiletý syn skončil v ústavu.

Ještě před několika lety jsme vídávali bratra Hroznýše
(jako stoletého) na TV obrazovkách při vzpomínkových ak-
cích, jak ve skautském kroji hrdě nese Junáckou vlajku.

V pondělí 31. ledna 2022 zemřel ve věku 84 let Jo-
sef Richter – Joe, nositel Řádu zlaté syringy. Tiše a skromně,
tak jak žil, skonal v hospici po dlouhé těžké nemoci v kruhu
svých nejbližších. Bratr Joe byl pardubický skaut, člen náčel-
nictva KD Junáka, krajský zpravodaj a hlavně zanícený skaut,
který ač těžce nemocný, alespoň na několik hodin přijel i loni
na tábor v Pařezské Lhotě. 

VÝROČÍ:
7. 3. 1850 se narodil první prezident Československé

republiky Tomáš Garigue Masaryk, který držel ochrannou
ruku nad naším Junákem.

20. 3. 1942 padl při přestřelce s německým Gestapem
škpt. Václav Morávek, kolínský skaut a poslední ze „Tří krá -
lů“ (skupina tří důstojníků Obranného zpravodajství ČSR).

28. 3. 1592 se narodil Jan Amos Komenský. Junák
a skauting zejména v Evropě, navazuje ve výchově na myšlen-
ky, které hlásal tento český husitský biskup a světově uznáva-
ný pedagog; jeho revoluční výchovná metoda „škola hrou“
patří již 100 let k pilířům skautské výchovy.

UDÁLOSTI:
8. 3. Mezinárodní den žen – skvělá děvčata a vynika-

jící ženy tvoří polovinu členů Junáka – českého skauta z.s.
Nezapomeňte, bratři, s kytičkou i na svoje maminky!

9. 3. Den památky vyhlazení rodinného tábora
v Osvětimi-Březince. Do vyhlazovacího koncentračního
tábora v Birkenau (Březinka – pobočný vyhlazovací tábor
v Osvětimi) v Polsku převezli němečtí okupanti židovské
vězně z Terezína a v jeden březnový den roku 1944 všechny,
včetně dětí, zavraždili v plynových komorách a spálili. Čeští
skauti uctili památku zavražděných zapálením svíčky na
čes ké části velikého památníku obětí německého „koneč-
ného řešení“.

20. 3. Jarní rovnodennost, první jarní den.
22. 3. Světový den vody

Mika-Köhler

Uvádíme na pravou míru oznámení z minulého čísla Chlu -
mec kých listů. Jana Hlaváčová má do zmiňovaného jubilea
ještě mnoho let. K únorovým narozeninám jí přejeme pevné 

zdraví a humor, kterému bravurně vládne.

Skautskou stezku připravila 
Věra Applová – Lolli 

Přinášíme vám aktuální informace z našich domovů a slu -
žeb. Covidová opatření a omezení už se tak nějak stala sou -
částí našich životů, přesto se u nás snažíme o co nejběžnější
a nej obyčejnější dny, jak je to jen možné. Klienti se mohou
scházet, stravovat se na společných jídelnách, účastnit se růz -
ných akcí a třeba si užívat tolik oblíbenou canisterapii (viz foto).

Možnost návštěv klientů vyhodnocujeme dle aktuálního
stavu, podmínky jsou vždy zveřejněny na našich webových

stránkách www.domov-podzamci.cz v záložce „aktuality“, na
facebookových stránkách facebook.com/domovvpodzam-
cichlumec, na nástěnce v domově či je možné je ověřit te-
lefonicky (601 326 550) nebo e-mailem (metodik@domov-
-podzamci.cz). Pevně věříme, že v letošním roce budeme moci
leckterá omezení zmírnit či zcela odstranit. Ovšem musíme
vyčkat, jak se bude situace vyvíjet. Snad už lépe, co myslíte?

S přáním pevného zdraví za Domov V Podzámčí
Soňa Vodičková, sociální pracovnice

Hezký den z Domova V Podzámčí

Dovolte nám touto cestou poděkovat všem pečovatelkám,
sestřičkám a sociálním pracovnicím Domova V Podzámčí za
jejich péči o našeho tatínka, dědečka, pradědečka Františka
Závorku. Obzvláště děkujeme MUDr. Miroslavu Loudovi za
zdravotní péči a podporu v jeho posledních chvílích.

Bylo moc těžké smířit se s tím, že na péči o něj nebyly sí -
ly a nakonec nezbylo než zvolit pomoc domova pro seniory.
Náš dědeček zde strávil poslední čtyři měsíce svého života,
a ačkoli vždy říkával, že doma je doma, cítil se tu díky vaší
trpělivosti, lásce a ochotě spokojeně, což nás těšilo.

Velké díky náleží i paní
ředitelce Mgr. Janě Cabada-
jové za to, že nám umožni-
la být s ním po celou dobu 
v posledních chvílích jeho
života. Zůstává nám vzpo-
mínka na jeho optimismus
a lásku, kterou nám všem
dával.

Celá rodina

Poděkování pracovníkùm 
Domova V Podzámčí

TERMÍN UZÁVÌREK A VYDÁNÍ
VÝTISKŮ CHLUMECKÝCH LISTŮ

Číslo       Datum uzávěrky      Datum vydání

3/22        čtvrtek    10. 3.             čtvrtek    31. 3.
4/22        čtvrtek      7. 4.             čtvrtek    28. 4.
5/22        čtvrtek      5. 5.             čtvrtek    26. 5.

Dobrý den,
dovoluji si touto cestou poděkovat Městu Chlu-
mec nad Cidlinou za projekt SENIOR TAXI, kte rý
nám, seniorům, usnadňuje cestu k lékaři nebo do
lékárny, ale i na další nezbytná místa. Ve lice dě -
ku  ji panu Belancovi st. i ml. za nesmírnou ochotu
a mi lý přístup při využívání této služby.

S pozdravem                 Jaroslava Chloupková
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Ve středu 29. 12. 2021 se odehrál v chlumecké sokolov-
ně Turnaj o pohár starosty města ve stolním tenise pro nere -
gistrované hráče. Jedná se již o pátý ročník. Účastníky přiví-
tali starosta města Miroslav Uchytil a za oddíl Martin Kycelt.
Sešlo se rekordních 48 soutěžících. Hráči byli rozlosováni do
8 skupin, ve kterých se utkali systémem hry každý s každým.
První dva hráči postoupili do finále o 1.–16. místo, kde se
hrálo vyřazovacím systémem o umístění. Obdobně se hrálo
o 17.–32. místo a o 33.–48. místo. Soutěž byla hrána na
dva vítězné sety.

Pan starosta předal vítězům poháry a předseda oddílu
pře dal všem účastníkům věcné ceny věnované Městem Chlu -
mec nad Cidlinou a sponzory. Tímto bych chtěl poděkovat
našim sponzorům (Včas, Dis – Tech, Promat) za ceny.

Umístění kategorie dvouher:

Místo        Jméno         Příjmení         Město

1            Tomáš        Rajman         Pardubice
2            Oldřich       Střítežský       Klešice
3            František     Černý            Čivice
4            Michal         Kobera st.      Přelouč
5            Ladislav      Leden            Kosice
6            Matěj          Kubíček         Chlumec n. C.
7            Lukáš         Vích              Jičíněves
8            Bohumil      Vilímek          Opočno
9            Michal         Kobera ml.     Přelouč

10            Matěj          Kobera          Přelouč
11            Martin         Blažek           Řečany n. L.
12            Miroslav      Fiferna          Lišice
13            Radek         Hyršál            Nový Bydžov
14            Tereza         Lábrová         Chlumec n. C.
15            Tomáš        Volejník         Chlumec n. C.
16            Jaroslav       Lábr              Rohovládova Bělá
17            Petra           Malá              Praha
18            Václav         Hampl           Chlumec n. C.
19            Rudolf         Moravec         Řečany n. L.
20            Roman        Vyskoč          Praha
21            Jiří              Cuhorka        Břehy
22            Milan          Šimek           Voleč

23            Aleš            Pavel             Chlumec n. C.
24            Ladislav      Rýgl               Městec Králové
25            Pavel           Petrovický      Hradec Králové
26            Josef            Černý            Čivice
27            Petr             Hoenberger    Chlumec n. C.
28            Miroslav      Uchytil           Chlumec n. C.
29            Michal         Skohoutil       Spytovice
30            Jindřich       Novák           Voleč
31            Kateřina      Hyršálová       Nový Bydžov
32            Ivo              Šmída           Chlumec n. C.
33            Josef           Janák            Řečany n. L.
34            Pavel           Černohlávek  Voleč
35            Jan              Petrovický      Chlumec n. C.
36            Adam         Šmída           Chlumec n. C.
37            Marek         Pruša            Nový Bydžov
38            František     Šťastný st.      Chlumec n. C.
39            Věra            Pavlová          Chlumec n. C.
40            Tobiáš         Skřivan          Chlumec n. C.
41            Josef            Šmída           Chlumec n. C.
42            Martin         Vávra             Chlumec n. C.
43            Pavel           Plašil             Chlumec n. C.
44            Radek         Kysilka           Chlumec n. C.
45            David         Hyršál            Nový Bydžov
46            František     Šťastný ml.     Chlumec n. C.
47            Adam         Kavalír           Chlumec n. C.
48            Valentýna    Borovská       Chlumec n. C.

Turnaj o pohár starosty

Ve čtvrtek 30. 12. 2021 se uskutečnil v chlumecké soko -
lovně pátý ročník Memoriálu Josefa Kycelta ve dvouhře a čtyř -
hře stolních tenistů. Soutěž je věnována památce chlumecké -
ho sportovce, který by v lednu oslavil 80. narozeniny a který
nás opustil v březnu roku 2010.

Vlastní turnaj se hrál v sále chlumecké sokolovny a v její
herně celkem na 7 stolech za účasti 38 registrovaných hráčů.
Pro nasazování hráčů byl využit mezinárodní žebříček ELO.
Dvouhra se hrála kombinovaným systémem. Nejprve se v de -
víti nalosovaných skupinách hrálo každý s každým. Prví dva
hráči postoupili do finále o 1.–18. místo, kde se hrálo vyřazo -
vacím systémem na jednu porážku. Zbývající hráči pokračo -
vali obdobně o 17.–38. místo. 

Čtyřhry se hrály pouze vyřazovacím systémem na jednu
po rážku s tím, že se odehrála i útěcha o 9.–18. místo. Čtyř-
her se zúčastnilo celkem 18 dvojic. Obě soutěže byly hrány
na tři vítězné sety. Petr a Martin Kycelt předali všem účastní -
kům věcné ceny věnované Městem Chlumec nad Cidlinou
a sponzory. Tímto bych chtěl poděkovat našim sponzorům
(Včas, Dis – Tech, Promat) za ceny.

Umístění kategorie dvouher:

Míst.         Jméno         Příjmení         Oddíl

1            Jiří              Mrázek          Nový Bydžov
2            Jakub          Kycelt            Chlumec n. C.
3– 4      Pavel           Píše               DTJ HK
3– 4      Pavel           Cibor             KPST
5– 8      Martin         Kycelt            Chlumec n. C.
5– 8      Stanislav     Jurička           Nový Bydžov
5– 8      Antonín      Pugzik           DTJ HK
5– 8      Lukáš         Nedomlel       Josefov
9–16      Josef            Jiřička            Chlumec n. C.
9–16      Jaroslav       Skřivan          Chlumec n. C.
9–16      Luděk         Trojan           DTJ HK
9–16      Petr             Hradecký       Zomka Nymburk
9–16      Jan              Černík           Heřmanův Městec
9–16      Tomáš         Kratochvíl      Speed Opatovice
9–16      Jaroslav       Pilner            Kolín
9–16      Patrik          Joneš             Josefov

17–18      Dominik     Ulrich            Nereg. DTJ HK

Memoriál Josefa Kycelta
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mrzlé vody a dosáhli tím určité očekávané mety, která se již
jen udržuje nebo lehce posunuje. Možná by mi dali i za prav-
du, že postupné a pravidelné tréninky od léta až do zimy jsou
tím nejlepším způsobem, jak se stát otužilcem. Samozřejmě
lze začít kdykoliv, ale vyžaduje to pak mnohem více pevné
vůle. Zatímco ještě v září jsem musel některé dokonce z vo-
dy vyhánět, abychom mohli jít domů, tak už v říjnu se jim do
desetistupňové vody lezlo opravdu těžko. V duchu otužilec-
kého hesla: „Za pár týdnů budete na chladnou vodu o teplotě
deset stupňů ještě s láskou vzpomínat.“, jsme si v listopadu
už vychutnávali vodu studenou (méně než 8 ºC) a první sně-
hové přeháňky. S prosincem přišly i mrazy, led a pod ním
také ledová voda (méně než 4 ºC). Tím obvykle naše půso-
bení na koupališti končilo, ale vzhledem k oteplení po no-
vém roce led roztál, a tak nyní ještě v únoru normálně pla-
veme mezi plastovými bariérami proti ledu. Letošní zima je
zatím o poznání teplejší než ta loňská, ale zato je častěji ne-
vlídné větrné a deštivé počasí.

Naše činnost však není jen o pravidelných trénincích, ale
máme je i tématicky zaměřené jako například mikulášský
trénink v maskách. Někteří z nás se také ve spolupráci s otu-
žileckým klubem Hradec Králové účastní různých soutěží
v zimním plavání nebo charitativních akcí typu „Plaveme
prsa“. Pořádáme výlety, kam jinam než za otužováním na
nových místech. Tradicí se již stala vánoční koupel na Štědrý

den a také otužilecký pochod za koupelí s názvem „Vypla-
vování řízků“, který jsme uspořádali na Silvestra. V sobotu
15. ledna jsme se také zúčastnili 22. ročníku otevření zim -
ní pláže Járy Cimrmana v Hlušicích, kde jsme si před počet -
ným obecenstvem vychutnávali letní radovánky ve vodě. Tu -
to recesistickou akci jsme ve spolupráci s Mirkem Tupcem
a měs tem plánovali uspořádat u nás v Chlumci nad Cidli-
nou na loňskou Zlatou neděli při vánočních trzích, ale tyto
byly bohužel vládními opatřeními zakázány. Tak třeba to vy -
jde letos. 

Vše děláme naprosto ve svobodě, jak se kdo momentál-
ně cítí. Každý může přijít, kdy se mu to hodí, a ve vodě může
být tak dlouho, jak on sám považuje za přijatelné. Děláme
to pro sebe, pro radost a pro zdraví. Při otužování zažíváme
mnoho legrace a díky vyplavovanému hormonu štěstí se ně -
kdy smějeme i úplným „blbostem“. Víme rovněž o mnoha dal-
ších otužilcích v Chlumci a okolí, kteří se chodí otužovat in -
dividuálně na přírodní koupaliště nebo mají doma bazén či
plastový sud.

Závěrem děkujeme všem členům, všem přátelům i těm,
kdo nás sledují na FB a podporují. Děkujeme vedení města
Chlumec nad Cidlinou za podporu a pronájem koupaliště
a jeho správci za spolupráci.

Otužování zdar, Covidu zmar.
Za Eskimo Chlumec Josef Ulrich

Co se týče zušlechťování těla, ducha a zdraví, vyzkoušelo
už lidstvo kdeco, a tak se nyní oklikou vrací k tomu, co tu
už bylo. Otužování je in a jeho blahodárné účinky jsou v sou-
časné koronavirové době velmi potřebné. Není tedy divu,
že zaznamenáváme neustálý rozkvět i v našem chlumec-
kém regionu.

ESKIMO CHLUMEC – OTUŽILCI
zpráva ze zimní sezony 2021/22

Ať již dílem výše uvedené popularity otužování nebo i dí-
lem většího povědomí o našem otužileckém spolku, zazna-

menali jsme na našich prvních zářijových trénincích, po
uzavření koupaliště pro veřejnost, opravdu masový zájem
nových členů. Při těch opravdu prvních trénincích, které ješ-
tě probíhaly za slunečného a teplého počasí, by člověk až
mohl nabýt dojmu, že to tam je jako při běžném letním pro-
vozu. Opak je však pravdou, ačkoli jsme jako spolek otevře -
ní pro všechny zájemce, tak každý, kdo chce trénovat s ná-
mi, musí splnit určité formální požadavky, které vyplývají
z nájemní smlouvy i ze základních pravidel otužování. 

Jak už je ale zvykem, tak s rychlostí poklesu teploty vody
v bazénu klesal i počet otužilců. Musím však pochválit po-
četnou skupinu „nováčků“, kteří s námi vydrželi až do za-

ROZMOHL SE NÁM TADY 
TAKOVÝ NEŠVAR… OTUŽILCI!

17–18      Michal        Galina           Nereg. Lesy ČR HK
19            Patrik          Skohoutil       Heřmanův Městec
20            Lukáš         Kycelt            Chlumec n. C.
21–22      Marek         Feller             Zomka Nymburk
21–22      Jaroslav       Brynych         TJ Lysá nad Labem
23–26      Milan          Kubica          Nereg. Lesy ČR HK
23–26      Jaroslav       Schlappl        DTJ HK
23–26      Vladimír      Rákosník       KPST
23–26      Michal         Leden            Chlumec n. C.
27–34      Zdeněk       Veselý            Chlumec n. C.
27–34      Jan              Havlín           Chlumec n. C.
27–34      Martin         Vávra             Chlumec n. C.
27–34      Zbyněk        Kubový          Česká Skalice
27–34      Vít               Červinka        Zomka Nymburk
27–34      Pavel           Zelenka         TJ Lysá nad Labem
27–34      Filip            Musil             TJ Podlázky
27–34      Jiří              Skohoutil       Heřmanův Městec
35–38      Jan              Koníček         Chlumec n. C.
35–38      Michal         Snížek           TTC Poděbrady
35–38      Antonín      Krumpholc    Zomka Nymburk
35–38      František     Baladrán       TJ Lysá nad Labem

Umístění kategorie čtyřher:

1.             Luděk Trojan, Antonín Pugzik (DTJ HK)
2.             Jiří Mrázek, Stanislav Jurička (Nový Bydžov)
3.–4.        Lukáš Nedomlel, Patrik Joneš (Josefov)
3.–4.        Pavel Cibor, Vladimír Rákosník (KPST HK)

Na facebooku a webových stránkách chlumeckých stol-
ních tenistů: www.chlumeckypingpong.com lze najít fotogra-
fie dokreslující turnaj a jeho atmosféru. 

Předseda Martin Kycelt
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V polovině ledna vyrazili mladí hasi -
či z Chlumce nad Cid linou na tradiční
zimní soustředění. Letos se po loňských
ko ronavirových komplikacích, které sou -
středění zmařily, konečně opět soustře -
dění uspořádat podařilo, za což nále -

ží velké díky našim trenérům a dalším
spolupracujícím osobám 😊.

V úterý krátce po poledni vyrazila
většina účastníků soustředění vlakem
do místa konání, a to do Harrachova.
Vzhledem k ubytování přímo u sjezdov -

ky si letos naši hasiči balili pouze sjez-
dovou výbavu. Pobyt jim sice trochu
komplikovalo nespolupracující počasí,
ale i přes silný vítr si všichni účastníci
užili tři dny báječného lyžování. 

Martina Svatoňová 

Zimní soustøedění 
mladých hasičù Vojáci se vrací do Chlumce

Kam byla přemístěna chlumecká eskadrona, která byla
součástí pardubického pluku, nevím a bylo by to možné zjis-
tit ve VHU. Celý pluk zůstal v Pardubicích do roku 1900 a po -
tom zde zůstala jen náhradní eskadrona a pluk byl nahrazen
hulány. Dragouni byli v Pardubicích velmi oblíbeni, a když ta
poslední eskadrona odcházela v srpnu 1914 do války, loučilo
se prý s ní celé město. Na ruské frontě přišla většina pardu-
bických dragounů o život, zbytek byl zařazen k infanterii. Ne -
jen aktivní vojáci, ale také nově mobilizovaní prý za Rakousko
odcházeli bojovat s nadšením. Teprve v polních podmínkách
se začal projevovat odpor k vojenské politice monarchie, kte-
rá do bojů mohla nasadit asi 1 200 000 vojáků c. a k. spo-
lečné armády a asi milion vojáků obou zeměbran. Později
to již bylo jiné. Chlumeckých občanů na různých bojištích
zůstalo na 70. Ve strojírně vyráběli granáty. Válka byla krutá
a v každé vesnici nacházíme památníčky na padlé. Chlumec
již vojenskou posádku neměl, ale v Zapči zřídil vojenský la-
zaret Červeného kříže, kde na samém konci války působila
Nora Kinská a také manželka statkáře a šlechtitele Adolfa
Dregera (Lazaret vom roten Kreut Schloss Sabec). Ve válce
za Císaře Pána bojovali v uniformách husarů, nebo hulánů
všichni tři Nořini bratři. Norbert v Rusku padl. Také Nora se
dostala jako sestra Červeného kříže do vojenské nemocnice
v Rusku, kde se setkala s druhým bratrem Zdeňkem Nor-
bertem. Zajímavé je, že tento šlechtic se po skončení války

vrátil domů stále v císařské uniformě, dlouho se nechtěl s roz -
padem monarchie smířit a zůstával císaři věrný. Za první re-
publiky potom stál v čele české šlechty na ochranu republi-
ky. Mezi dalšími byl také majitel panství v Kostelci nad Orlicí
Josef Kinský a také hraběcí potomek Krakovských z Kolovrat,
který kdysi sloužil v Chlumci jako rytmistr. Po Velké válce, jak
byla později nazývána, se změnila mapa celé Evropy a také
Čechy se staly součástí nového státního útvaru, Českosloven-
ské republiky. Josef Netolický se stal poslancem NS a město
opět stálo o umístění stálé posádky. Místní samosprávě zů-
stala v souvislosti s novou armádou řada povinností. Odvody
počínaje, také s ubytováním a stravováním vojáků mimo ka -
sárna. Na příklad v roce 1923 dostal starosta příkaz, aby se
postaral v srpnu o ubytování železničního pluku z Pardubic
na cestě na jakési cvičení. Bylo to 30 důstojníků, 22 rotmistrů,
900 mužů, 17 jezdeckých a 8 tažných koní. Avízo platilo ta-
ké pro nejbližší sousední obce, ale i tak to byl nelehký úkol.
Obdobně muselo město řešit i další pobyty vojáků. V roce
1920 Chlumec navštívila francouzská vojenská delegace.
U nás (v Československu) se armáda začala organizovat podle
francouzského vzoru včetně výstavby pohraničního opevně-
ní. V roce 1924 navštívila chlumeckou strojírnu vojenská de -
legace v čele s ministrem obrany agrárníkem Františkem
Udrža lem, aby jí zde předvedli malé obrněné samochodné
vozidlo. Škoda, že nevyhovělo požadavkům vojáků. Možná
mohla strojírna zaznamenat větší rozvoj, když od počátku
století spíše živořila. V roce 1918 vzniklo nové samostatné
Československo. V rámci bývalého Rakouska – Uherska pat-
řily Čechy k vyspělým územím, po vzniku nové republiky mu-
sela vláda pamatovat na rozvoj Slovenska a zaostalé Podkar-
patské Ukrajiny. Nešťastné bylo národnostní složení nového
státu. Chlumec zápasil s nedostatkem bytů, potravin, ale také
ostatního zboží. S ním někteří obchodníci keťasili. Koncem
dvacátých let došlo ke všeobecnému zlepšení situace. Vznik -
la zde dvě bytová družstva, která zahájila výstavbu bytů, jedno
svépomocí, druhé dodavatelskou výstavbou. Městská spoři-
telna si vystavěla novou budovu, která slouží doposud. So-
kolové se odhodlali rovněž postavit vlastní sokolovnu, řezník
Procházka postavil nový hotel a primář Musil inicioval pří-
stavbu okresní nemocnice. Městu se dařilo a svědkem byl

Chlumec vojenský (8)

Projekt na kasárenské objekty MNO – 
budova štábu (SOkA HK)

Umístění kasáren lehkého dělostřeleckého pluku 13
mezi silnicemi na Prahu a Lišice (SOkA HK)
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i růst obyvatel. Politická situace v nové republice ale nebyla
klidná, ačkoliv po roce 1990 byla velká snaha její idealizace.
Nebyly vypořádány vztahy se Slovenskem, které utrpěly Ma-
sarykovou teorií čechoslovakismu, ani s Podkarpatskou Rusi,
což se postupně potvrzovalo. Ale ani v Čechách, na Moravě
a ve Slezsku nebyla dořešena otázka postavení německé
menšiny v pohraničí a ve velkých městech. Jednou z dlouho-
dobých otázek bylo územní řešení státu, když Němci usilovali
o národnostní uspořádání a vláda naopak o to, aby taková
územní organizace, ve které by převažovala území s převa-
hou německého (na Slovensku) maďarského obyvatelstva
nevznikla. Rozpad mírových Versailských ujednání po Velké
válce a nástup fašismu v Německu vedl k ohrožení existen-
ce mladého československého státu. Na Chlumecku a No-
vobydžovsku mnoho obyvatel německé národnosti nebylo,
ale s novým uspořádáním státní i zastupitelské správy došlo
ke zrušení tzv. malých okresů. Byl vytvořen Novobydžovský
politický okres s okresním městem Nový Bydžov. Rivalita
obou měst vzrostla na dlouhou dobu a měla ovlivnit i bu-
doucí přítomnost vojáků. V dubnu 1929 se představitelé
města opět obrátili na MNO se žádostí o přidělení posádky
z Přelouče, nebo Bohdanče. Město nabízelo také stálé umís-
tění pro dělostřelecký pluk 52. Pluk byl umístěn v Josefově.
Kde představitelé města získali informaci, že jen prozatímně,
nevím. Předsedou vlády v té době byl František Udržal, který
v Chlumci již byl ve funkci ministra národní obrany, a byl jím
ještě několik dnů v únoru, když byl jmenován premiérem. Mi-
nistrem národní obrany se stal Karel Vyškovský. Odpověď při-
šla obratem. Umístění posádky v Chlumci není reálné. Zájem
o umístění vojáků ze strany radnice nepřestával. 30. 1. 1933
nastoupil k moci Hitler a také chlumečtí obyvatelé začali chá-
pat hrozící nebezpečí. Ve městě se zrodili v odezvě na evrop-
ské dění první fašisté. České fašisty nelze srovnávat s němec-
kými. Stejně jako oni ale byli velkými nacionalisty. Postupně
se jim líbily i další diktátorské metody velkého Vůdce a ně-
kterým se i zalíbily. Jako němečtí fašisté vedli protižidovskou
kampaň, která vedla například v chlumecké nemocnici až
ke zbavení funkce primáře velmi oblíbeného MUDr. Musila,
který se také přičinil o její moderní dostavbu. Již v první tře-
tině třicátých let, v souvislosti s přezbrojováním armády, roz-
hodl hlavní štáb o její nové organizaci. Součástí rozhodnutí
bylo také prodloužení prezenční služby ze 14 měsíců na
dva roky, které jsem již zmínil dříve. Generálové návrh zdů-
vodňovali, že novou techniku by dříve vojáci nezvládli. Pře-
stavba trvala několik let. Vzniklo 7 armádních sborů. Velitel-
ství jednoho z nich bylo v Hradci Králové. Sbor k 1. 1. 1937
měl 13 divizí. 13. divize měla velitelství v Kolíně. Pod toto ve -
lení patřily pěší pluky 22, 47, 48, hraničářský prapor 2 a nově
vytvářený lehký dělostřelecký pluk 13. Pod tuto divizi patřila
oblast Novopacka a Jilemnicka. Nová organizace dělostřelec-
tva spočívala v tom, že se stávajících 12 lehkých dělostřelec-
kých pluků mělo zvýšit o další tři s čísly 13 – 15. Českosloven-
ské prvorepublikové dělostřelectvo patřilo k velmi vyspělým
a jejich výzbroj z plzeňské škodovky patřila k nejlepším na
světě. Na jejich dokonalosti se významně podílel polozapo-
menutý chlumecký rodák Adolf Vamberský. (Adolf Vamberský
se narodil v Chlumci nad Cidlinou v roce 1888. Hned po stu -
diích na pražské technice nastoupil do plzeňské zbrojovky
jako konstruktér. Byl velmi úspěšný, vypracoval se až na ře-

ditele zbrojovky a v polovině třicátých let se stal generálním
ředitelem celé Škody Plzeň. Na konci války byl souzen pro
kolaboraci, ale se svými přáteli prokázal, že jeho postoje ne-
byly s Němci zcela loajální. Byl sice odsouzen, ale brzy pro-
puštěn. Jeho životní osud by si zasloužil samostatný příspěvek,
nehledě na to, že jeho syn patřil k největším odborníkům na
práškovou metalurgii v Československu. Vamberský určitě
patří k nejvýznamnějším chlumeckým rodákům, ačkoliv se
to téměř neví. Patřil k předním čs. technikům, i když se nám
možná nemusí líbit jeho zaměření na zbraně. Za jeho přispě-
ní patřily k nejlepším na světě, dnes vojáci nová děla chtějí
nakupovat ve Francii.) Po nové reorganizaci armády mělo
vzniknout 80 dělostřeleckých pluků s 213 oddíly a 583 ba-
teriemi. Nový 13. lehký dělostřelecký pluk, který měl být umís-
těn v Chlumci a Novém Bydžově, vznikal rozšířením dosavad-
ního dělostřeleckého oddílu 253 z Liberce. Chlumečtí se
možnosti na přemístění lehkého dělostřeleckého pluku z Li -
berce rychle chopili a armádě nabídli pozemky na výstavbu
kasáren u lesa mezi lovčickou a lišickou silnicí a ochotou se
jejich stavby ujmout. Vojenské cvičiště se mělo vrátit na po-
zemky Na Turovsku, kde již cvičili dragouni, ale na daleko
větší výměře. Všechna přípravná jednání probíhala velmi rych-
le. Obě města zahájila zákulisní jednání, kde pluk bude. Brzy
se proslechlo, že ministr národní obrany František Machník
podepsal v červnu 1936 dislokaci dělostřeleckého pluku do
Chlumce.

-ijv-

Jak se daří doma rodině, neměl Bo -
huslav ani tušení. Během roku 1915 se
v Išimi zorientoval a získal místo v měst -
ské pekárně. Tak unikl nejen všudypří-
tomnému hladu, ale dostal se pravidel -
ně též mezi místní obyvatelstvo. Měl štěs-
tí. Štěstí měl i v tom, že mu tatínek Jan
v mládí poskytl výborné hudební vzdě-
lání ve hře na housle a klavír. Díky to-
mu měl výhody z členství ve vojenské
kapele a po večerech chodil pravidelně
do kina. Ne, že by toužil zhlédnout kaž -
dý film několikrát. Filmy byly v té době,
jak známo, němé a pro lepší divácký po -
žitek je doprovázela živá hudba. A prá-
vě tady se chopil Bohuslav opět příle-
žitosti. Hrál dle potřeby na klavír i na
různé smyčcové nástroje. Díky tomu zí-
skal též oficiální orazítkované povolení
k volnému pohybu i v nočních hodinách.
Po nějaké době si na něj počkal po před -
stavení starší, asi padesátiletý dobře ob -
lečený pán: „Jste výborný hudebník. Chtěl
bych, aby moje dcera uměla na housle
tak, jako vy.“ Tato věta rozhodla o osu-
dech mnoha lidí. Bohuslav dlouho se
sou hlasem neotálel, zvláště, když se
z dcery vyklubala půvabná 17tiletá sleč-
na. Docházel tedy pravidelně do rodiny,
aby zde dával hodiny houslí. Ke komu
to vlastně chodil?

Maličko odbočím do historie. Pol-
sko bylo v 19. století rozděleno na tři
čás ti, kte ré patřily Německu, Rakou -
sku-Uher sku a východní část Rusku.
Ruský car Mikuláš II. se bál všech pokro -
kových a revolučních myšlenek a pro
jistotu po sílal všechny jejich zastánce
do vyhnanství na Sibiř. Mezi tyto nežá -
doucí byla zařazena i rodina Špakov-
ských. Ve městě Išimu žili již mnoho let
a narodili se jim zde 4 synové a posled -
ní – nejmladší dcera. Protože si 2 syny
přivezli již z polské části Ruska, měla
dcera Lucie, rusky Ljusja, dohromady
6 starších bra trů. Ti svoji milou sestřič -
ku náležitě roz  mazlovali. Protože byli
Špakovští schopní hospodáři, měli vel -
ký selský dvůr a mohli si pořídit i jez-
deckého koně, na němž také Lucie rá -
da jezdila. A tak není divu, že chtěli pro
svou sestru jen to nejlepší. Zaplatili jí
už zmíněné hodiny houslí u vzdělané-
ho Austrijce, jak říkali bez roz lišení

všem vojákům rakousko-uher ské armá -
dy. Teprve později jim Bohuslav vysvět-
lil, že v Rakousko-Uhersku je 18 ná -
 rodností. Jak bylo proto složité velet
ně kterým vojákům, kteří neznali jiný ja -
zyk, než svou mateřštinu. Mezi ví ce než
50 mi liony obyvatel byli Němci, Maďaři,
Češi, Poláci, Ukrajinci (Rusíni), Rumu-
ni, Chorvati, Slováci, Srbové, Slo vinci,
Italové, Židé a Romové.

Děd Bohuslav začal pravidelně do-
cházet do rodiny Špakovských. Svou
lásku k hudbě dokázal přenášet na svou
žačku. Společná láska k hudbě se rozvi -
nula v lásku vzájemnou a ta rostla s kaž -
dým setkáním. Zajímavé je, že Luciina
rodina si Bohuslava natolik vážila, že
jejich vzájemné lásce nebránila. Museli
si přece spočítat, jak se může dál tento
vztah vyvíjet. Mohlo dojít k odjezdu je-
jich dcery a sestry do země, vzdálené ti -
síce kilometrů. Asi si to zpočátku ne-
připouštěli. Bohuslav dále pracoval ve
vážené a ceněné funkci „vedoucího od -
boru rozdělování státních podpor rodi-
nám mobilizovaných a raněných vojá-
ků.“ Práce to byla rozsáhlá a namáhavá.
Úřad spravoval celý takzvaný Išimský
újezd. Jeho rozloha byla téměř jako ce-
lé Čechy. I když to byla práce náročná,
kterou musel často dodělávat hluboko
do noci, nelitoval. Pracoval zde se svým
přítelem Šádkem a oba se mohli při
prá ci seznámit dobře s ruským jazykem
a hlavně s ruským člověkem.

Každodenně přicházelo mnoho lidí
s ústními i písemnými žádostmi o pod -
poru. Ze zápisníku: „Poznali jsme všech -
 nu tu bídu, prodejnost a byrokracii
rus kého úřadování. Poznali jsme ubo-
hý selský lid tak utlačovaný a poníže -
ný. Vědomí, že můžeme alespoň částeč -
ně od činit to páchané zlo, nám bylo
posilou v našem úsilí. Bylo nám úžas -
ně líto lidu, který neměl nikde ochrany
a zastání.“

Za carského režimu nebyly povolo-
vány školy. V jednom okrese (gubernii)
dokonce vyhlásili, že školy jsou nejen
nepotřebné, ale i škodlivé a podvratné.
A tak většina selského lidu zůstává ne-
gramotná. 

K tomu si Bohuslav poznamenal:
„Z 50 volostných staršin (okresních sta -

rostů), kteří přijížděli na úřad, se uměla
jen polovina alespoň podepsat. Ostat-
ní s sebou museli vozit písaře s razít-
kem, který potvrzoval jejich totožnost.“
Do školy chodily jen ty děti, které chtěly,
a to po 4 zimní měsíce.

V brzdění pokroku pomáhalo vše-
možně i ruské duchovenstvo. Za školy
dávala vláda jako náhradu „krásně sta-
věné vinopalny.“ Jak stojí v zápisníku:
„Lid je povahou dobrosrdečný, jen ne-
vzdělaný a vodka dělají z mnohých vrahy
a zločince. Ve vesnici nebylo ani jed no -
ho svátku, kdy nedošlo ke rvačce nebo
vraždě. Zde lidský život se tak necenil,
jako u nás. Ve městě, kde byly školy, by-
lo přeci lépe.“

Ze života, který zde poznával na vlast -
ní oči, si pak odvodil Bohuslav myšlenky
o nutnosti dalšího vývoje Ruska: „Tvrdí
se, že ruský národ nebyl připraven pro
revoluci. Podle mého mínění je příči-
nou neštěstí národního – Občanské vál -
ky – strašný útisk hospodářský, kulturní
i politický za carské vlády. Přišla vojna,
která měla, přes všechny bědy, vliv na
probuzení národa. Revoluce nedala se
odvrátiti, okovy byly strženy. Byly však
příliš těžké. A jako uvolněná ocelová
pružina se nejen vrátí do své základní
polohy, ale vyšine se i na druhou stranu,
tak i u ruského lidu je třeba jisté doby,
než se život ustanoví ve správných, spra -
vedlivých poměrech.“

Revoluce se rozvinula v občanskou
válku. Zajatci v Išimu pocítili důsledky
revoluce velmi hluboce.

Po zřízení Sovětů stali se úplně svo -
bodnými a v úřadě byli postaveni na ro -
veň ruským zaměstnancům. Každému,
kdo chtěl pracovat, byla dána stejná
možnost.

Legionáø
Dne 26. 6. 1918 si podal Bohuslav

Drbohlav přihlášku do legií v Rusku.
Zařazen byl do legií 17. 8. 1918

k 2. omskému pochodovému praporu. 
„O revoluci budu vám vyprávět po

svém návratu. Hrůzy zde převyšují všech -
no to, co jsme kdysi slyšeli o Francouz-
ské revoluci. Naštěstí se, ač pomalu,
vzdalujeme my, Češi, všeho zasahování

Jiøí Rùžička – Legionáø
Pøíběh učitele z Chlumce nad Cidlinou (čtení na pokračování – 3. část)
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ve vnitřní poměry ruské. Však myslím,
že již dávno měli jsme ujíti odtud. A že
jednou bude historie trpce vzpomínat
české armády na Rusi, jako vojska v ci-
zích službách vlády Kolčakovy. Lidé
v na ší armádě byli odstraněni. Teprve
příkazy Masaryka o nevměšování ve
vnitř ní poměry a touha žít v osvobo-
zené vlasti pomohly tomu, že se začalo
s přípravami k evakuaci vojska.“

Tyto politické úvahy končí Bohuslav
slovy: „Jen tolik chci říci, že v našem voj -
sku zde není vše tak skvělé, jak si snad
doma představujete. Až přijdeme domů,
dojde k mnohým překvapením.“

Po přijetí do legií byl v Omsku vy -
cvi čen na telegrafistu. (Bylo tenkrát po-
tvrzeno, že nejlepšími telegrafisty jsou
muzikanti).

Již 8. prosince se účastní akcí až
v Karymské, poblíž hranic s Japonskem.

Tato oblast byla vzdálena od Išimu
3630 verst, tj. 3700 kilometrů od své
milované Lucie. Ještě před odjezdem si
spolu dali slib, že se vezmou, jak jen to
válečná situace dovolí. Jen nepravidel-
ně fungující pošta jim dovoluje sdělit
si vzájemně své myšlenky. Ty nanejvýš
osobní řádky ponechám jen jim, nehle-
dě k tomu, že bych je z ruštiny asi ani
výstižně pravdivě nepřeložil...

V okolí města Karymskaja se stýka-
jí naše legie s domácími obyvateli Bur-
jaty, s Číňany, s vojsky atamana Seme-
nova a americkými vojsky. V mrazech,
které nastaly, byl život velmi svízelný. 

„Bez válenek a kožichu nebylo mož -
no vyjíti.“

Bohuslav popisuje, jak si na telegraf -
ní stanici zavedli společnou kuchyni. By -
li zde 2 telegrafisté, velitel stanice, 2 je-
ho pomocníci a 3 střelci. „Mléko se dalo
koupit tekuté nebo zmrzlé, jako bílé
máslo. Možno koupit si kousek molo-
ka a vzít do kapsy na cestu.“

Ceny se po zabrání úrodných částí
Sibiře Sovětskými vojsky rychle zvyšo-
valy. Z poznámek jsem vybral několik
příkladů:

V květnu butylka mléka (1,5 butyl-
ky je 1 litr) stála 1 rubl. Na Vánoce stála
již 10 rublů.1funt masa stál v květnu
2 ruble. (1 kg je 2,5 funtu). Na Vánoce
stál 1 funt vepřového již 50 rublů. 1 pud
mouky (16 kg) stál v létě 70 a v zimě již
1200 rublů. Peníze ztrácí tak rychle ce -
nu, že na východě v Charbině už platí
jen staré romanovské „Kerenky“, japon-
ské jeny a americké dolary. V roce 1919
se odpoutávají naše legie od fronty se
Sovětskou armádou a připravují se na
evakuaci po Sibiřské magistrále do Vla -
divostoku. Odtud budou v příštích 3 le -
tech vyplouvat zaoceánské lodě s tisí-

covkami našich legionářů do Evropy.
Zatím však dochází k vojenským úto-
kům na přesunující se legionáře. Střída-
jí se období prudkých bojů a relativního
klidu. Československé legie se blížily
k Jekatěrinburku v červenci 1918. Chtě -
ly zde posílit svou kontrolu nad magis-
trálou. Sovětský výkonný výbor Uralu
se bál, že by legionáři mohli osvobodit
zde vězněnou carskou rodinu. Proto na -
řídil v noci 16. července její popravu. Ve
sklepě byl zastřelen car Nikolaj se že-
nou Alexandrou i jejich 5 dětí. Poslední
zemřely dcery Taťána, Anastázie a Ma-
rie, protože měly na sobě všity do odě-
vů kilogramy diamantů a ty je částeč-
ně chránily před střelbou popravčí čety.
O týden později obsadily legie Jekatě-
rinburg. Od 6. srpna 1918, kdy se car-
ského pokladu v Kazani zmocnily na-
še legie, byl poklad přesouván směrem
k Vladivostoku. Původně jej chtěli le-
gionáři použít jako základ k emisi čes -
koslovenské měny. Později vlak předa-
li vojákům Rudé armády výměnou za
prů jezd k Vladivostoku. Zajímavé je, že
z pů vodních 100 vagonů zbylo do pře-
dání jen 28 vozů. Existuje mnoho ne-
potvrzených teorií o tom, kde a jak se
72 vagónů zlata poztrácelo. Jedna ově -
ře ná popisuje úmyslné najetí do posled-
ního vozu. Zlato pak bylo rozsypáno
v dlouhém pásu podél kolejí a čekalo
na každého, kdo si ho nabere. Bohu-
slav u to ho nebyl, a tak to nemůže ani
potvrdit, ani vyvrátit. Nemůže se po chlu -
bit ani jediným kouskem zlata, které
by si přivezl.

Zatím mrzl, při přesunech vojsk za-
jišťoval spojení při různých akcích se
zmrzlým mlékem v kapse. Legie se po-
malu přibližovaly k Vladivostoku. Zde
již probíhaly různé politické a kulturní

akce. Ty měly vyjádřit touhu po sebe -
určení v samostatném státě. Byly to na -
příklad různé koncerty a také sokolská
vystoupení. Masaryk, Štefánik a jejich
spolupracovníci přesvědčovali světové
mocnosti o plánu, který nemá v historii
obdoby. Dokazovali, že několik desítek
tisíc legionářů může zajišťovat existenci
nově vzniklého státu, zatímco v armádě
Rakousko-Uherska bojovalo bez výsled -
ků vojáků mnohonásobně víc.

Dne 5. června 1920 vystoupil Bohu-
slav z legií. Do svého deníku si pozna-
menal:

„Moji přátelé se již vydávají na ces-
tu. Za krátký čas bych s nimi mohl býti
doma... V Išimu ale na mne čeká dívka,
se kterou jsme si dali slovo. Čeká ta, již
nade vše zbožňuji, a která, jak doufám,
mne též miluje. Musíme se spolu vzít,
abychom se mohli jako muž a žena na-
lodit na některou legionářskou loď a od -
 jet domů do Čech. Jako civilista jsem
si ce získal doklady a povolení k přesu-
nu, ale cesta byla i tak velmi nejistá.
Bojové střety mezi rudými a bílými byly
stále časté.“

A tak se Bohuslav ve Vladivostoku
loučí s několika svými přáteli a odjíždí
vlakem červeného kříže zpět na západ
Sibiře do Išimu za svojí Lucií.

Nevrací se sice do Evropy, ale přes-
to se cítí velmi šťastný. Vlak vyjíždí dne
16. června 1920. Ve vlaku si o tomto od -
jezdu připsal: „Loučím se rád se vším,
čím jsem ještě donedávna byl. Loučím
se se životem, který pro mne byl jen řa-
dou hořkých prožívání a úžasných du-
ševních strádání. Jak dlouho jsem se ubí-
jel a nebylo východiska, až nyní... Jedu
naplnit svou touhu po pravdě a čestné
práci. Jedu též za tebou, má drahá, s krá -

snými nadějemi. Jak se cítím bohatým
a šťastným.“

O útrapách a hrůzách války odmítal
Bohuslav po celý život hovořit.

Aby se v Rusku odpoutal od těžkých
prožitků a také, aby našel odpovědi na
složité politické podmínky a chování li-
dí, četl při každé příležitosti knihy. Vy-
pisoval si osudy hrdinů, jejich jednání
a úvahy o životě a smrti. Také o lásce
mezi lidmi, o čestnosti a boji za spra-
vedlnost. Některé pasáže si překládal
do češtiny, jiné opisoval v ruštině. Opsal
si i citát Bohuslavy Herbenové: 

„Ruští spisovatelé dokázali před nás
postavit věrný obraz ušlechtilé lidské
by tosti. Čteme proto, abychom s uměl-
covou pomocí obohatili své city zkuše-
nosti a názory pro život. Duše umělco-
va je bohatá city a dovede vysloviti plně
a mocně i to, co člověk obyčejný sotva
cítívá anebo jen nejasně tuší. Tento dar,
posilu a povzbuzení přijímáme od vel-
kých ruských spisovatelů Puškina, Tol -
sté ho, Gogola, Dostojevského, Gončaro -
va, Turgeněva i jiných.“

O jeho citlivosti a vnímání drobných
radostí života svědčí také příhoda o jed -
né zastávce na cestě vlakem.

„Hory Mandžuské sopky jsou pokry-
ty stromy i travou, ve které se pestří lilie,
pivoňky, vlčí máky i kosatce. Vyjdu z va -
gonu k nedalekému jezeru. U cesty roz -
vila se nachová lilie. V plné kráse u bo-
ku se jí tulí poupě. Ani za nic bych ji
neutrhl. V tom slyším kroky. Obrátím se

a kryji květ, aby ho nikdo neuviděl. Po-
dařilo se mi. Ještě před jedním jsem ji
zachránil, avšak potřetí před doktorem
už ne. Jako by mi rval kus radosti z nád -
herné lilie. Mimoděk vzpomněl jsem si,
milá moje, na tebe...“

Vlak se zastavil v Chabrinu a 14 dní
se čekalo na uklidnění vojenského na-
pětí. Pak konečně přišli Japonci, zkon-
trolovali vagony a pustili je dál. Cestou
se Bohuslav zastavil u přátel, které zí-
skal v minulých měsících při zajišťová-
ní magistrály legiemi. Při setkání s nimi
si poznamenal: „Všechny ty úžasy, kte-
rých jsem byl svědkem v armádě, svěd-
čit o nich mohu a budu hrozně, neboť
pravda nakonec zvítězí.“ (Tohle před-
sevzetí Bohuslav nesplnil. Proč?)

Cesta zpět za Lucií Špakovskou za -
čala dne 5. června 1920 a přes všechna
nebezpečí, včetně úniku z hořícího va-
gonu a zastavování různými vojsky, se
zakončila dne 11. srpna 1920 šťastným
shledáním s Ljusjou. Po svatbě se stejně
strastiplnou cestou vydali po magistrále
do Vladivostoku.

Bohuslav odmítal mluvit o těchto
těžkých časech vůbec a Lucie jen velmi
výjimečně. Jednou z mála historek, kte -
rou mi vyprávěla, byla o koupání při jed-
né ze zastávek vlaku. Šli se s mužem
projít a narazili na menší jezero. Bez
plavek se v jedné zátoce vykoupali a po -
kračovali dál. Jaká hrůza je obešla, když
za další zátokou spatřili ve vodě, ve kte -
ré se koupali, desítku postřílených lidí.

Po vstupu do legií 

Potvrzení o pracovním zařazení B. D.
v kanceláři krajského komisaře Išim

Ruská bankovka 1909
Stojící druhý zleva B. D. v městě Išim 

nedaleko Bajkalského jezera
B. D. zařazen do telegrafní roty legií. 
Sedící vedle stojícího druhý zprava
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Vojtěch Kopecký
Antonín Rohlíček
Zuzana Hušková

Valerie Houbová
Michaela Jiříková
Miloš Steklý

Šimon Bučina
Tamara Kmoníčková
Jan Vopátek

Narozené děti s trvalým bydlištěm v Chlumci n. C.

Jiří Jadrný                               66 let
František Závorka                  89 let
Božena Semelková                86 let
Margita Hudečková                73 let
Věra Pichová                          73 let

Jaroslav Macura                      71 let
Jana Žofáková                         77 let
Růžena Zörnigová                  77 let

Za evidenci obyvatel Bc. Ladislava Zemanová

Odešli z našich øad

Václav BAREŠ, 
narozen 16. 2. 1942, bytem Kosice 67,

by se 16. 2. 2022 dožil 80 let. 
S láskou vzpomínáme. 

Vděčné děti Pavel, Eva a Václav
a milující manželka Milada.

Dne 18. března 2022 
uplyne již 14 let od úmrtí 

paní

Anny RUDINCOVÉ.
S láskou vzpomínají manžel, 

dcery Lenka a Jitka s rodinami.

Na světě jsou miliony lidí
a přece tak moc bolí,

když Ti chybí jeden z nich.

21. února 2022 uplynul 1 rok 
od náhlého odchodu pana

Vlastimila PŠENIČKY
z Písku. 

S láskou vzpomíná manželka 
a děti s rodinami.

Kdo v srdcích žije,
neumírá.

23. února 2022 uplynulo 30 let, 
co navždy odešla  

paní Ludmila LUŇÁKOVÁ.
S láskou vzpomínají 

sestry Ivana a Jarča s rodinami.

Dne 1. března 2022 vzpomeneme 
2. smutné výročí, kdy nás navždy opustil 

náš drahý tatínek, dědeček, bratr, 
švagr, strýc, 

pan Jiří LOUDA z Lučic.
Kdo jste ho znali a měli rádi, 

vzpomeňte s námi.
S láskou a úctou vzpomínají dcery 

Jana, Iva a Blanka s rodinami.
Děkujeme za tichou vzpomínku.

Rozloučení s naším dědečkem

Františkem ZÁVORKOU
Rádi bychom touto cestou poděkovali
za slova útěchy a květinové dary všem,
kteří se přišli dne 17. 1. 2022 rozloučit
s panem Františkem Závorkou. Velké

poděkování patří i panu Netíkovi za vypravení smuteč-
ního rozloučení a panu Horákovi za pronesenou řeč.

Dne 28. 2. 2022 uplyne deset let od úmrtí 
naší milované maminky, babičky, prababičky 

paní Olgy ZÁVORKOVÉ. 
S láskou a úctou stále vzpomíná celá rodina.

Čas plyne, bolest a žal v srdci zůstává.
Zarmoucená rodina

Sňatek uzavøený v Klicperově domě
2. 2. 2022
Marian Antol                           Kolín
Kateřina Pešková                   Uhlířská Lhota Za matriku Ivona Uchytilová




